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Chvilka čekání před proslovy a otevření brány u areálu kostela  

 

 

 

Kronika 2012 
 

 

 

 

 

Úvod 
 

Lidé v České republice oslavovali v noci na neděli příchod roku 2012. S půlnočním příchodem 

nového roku proběhl také novoroční ohňostroj v hlavním městě. Ten byl odpalovaný i z lodi na 

Vltavě. Mnohem dříve se však na řadě míst země objevilo velké množství dalších ohňostrojů. 

Nejinak tomu bylo také v Žehuni, ale z tepla svých domovů vyšli převážně jen mladí.   

Prapory na budově obecního úřadu a školy připomněly, že  k 1. lednu 1993 zanikla 

Československá federativní republika a jejím rozpadem vznikla Česká republika jako samostatný 

stát.  

Není bohužel vyloučeno, že se v nejbližších měsících problémy některých zemí ještě dále 

prohloubí a že se Evropa vrátí do recese. To by zasáhlo i nás. „Byl bych rád, kdybych se v tomto 

svém dnešním, poněkud pesimistickém odhadu mýlil podobně, jak jsem se loni mýlil v odhadu 

optimistickém. Dvanáctý rok dvacátého prvního století patrně k nejlehčím patřit nebude,“ uvedl 
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prezident v tradičním novoročním projevu s tím, že si sami zhoršujeme problémy nedobrou 

společenskou atmosférou. Prezident se zmínil i o potřebě reforem, které  je třeba podle jeho slov 

provést co nejrychleji, pokud se nechceme dočkat opravdu bolestivých následků. 
Jak lidé tato prezidentova nepovzbudivá slova přijali, není mi známo.  

 

Papež Benedikt XVI.   jmenoval  18. února 22 nových kardinálů. Jedním z nich je Mons. 

Dominik Duka OP, metropolita a primas český a předseda České biskupské konference, narozený   

26. dubna 1943.   36. pražským arcibiskupem    byl zvolen  21. dubna 2010. Mnozí občané Choťovic  

i  Žehuně poznali Mons.  Dominika Duku osobně  při jeho návštěvě Choťovic v roce 2006.  

 

V sobotu 21. dubna vyvrcholil shromážděním na Václavském náměstí  protest, který 

pořádaly odbory a dvě desítky organizací a iniciativ. Akce byla součástí kampaně odborů a iniciativ 

Stop vládě, jejímž cílem byla demise koaliční vlády Petra Nečase. Podle odhadu se demonstrantů 

sešlo přes sto tisíc.  

 

Středočeský hejtman a poslanec ČSSD David Rath byl v pondělí 14. května  ve večerních 

hodinách zadržen protikorupčním komandem a zároveň obviněn z korupce – podplácení a přijetí 

úplatku, za což mu hrozí až 12 let vězení. Hejtman David Rath byl zadržen spolu s dalšími sedmi 

osobami, mezi nimiž byla i Rathova blízká spolupracovnice Kateřina Pancová, či exposlanec Petr 

Kott. Udává se, že v podlaze jeho domu se našlo 30 miliónů korun. David  Rath byl soudcem poslán 

do vazby.  

Sám David Rath byl odpůrcem korupce a měl-li příležitost, vždy ji hlasitě odsoudil. Nyní však 

už bývalý středočeský hejtman sám stojí uprostřed korupční kauzy, která nemá v ČR obdoby. Případ 

vyšetřuje státní zástupkyně Lenka Bradáčová. Naše veřejnost však míní, že jeho kauza je jenom 

vrcholkem ledovce.  

Na rozhraní září a října zneklidnila celou naši veřejnost metylalkoholová aféra,  které  padlo 

do konce  roku  za oběť 39 lidských životů, kromě trvalého vážného poškození zdraví několika  

dalších lidí. V této kauze bylo 54 obviněných a   25 z nich skončilo ve vazbě.   Naše obec však 

postižena nebyla.  
 

K 10. říjnu 2012 činil stání dluh 1 bilion 652 tisíce korun. 
 

17. listopadu 2012 si Česká republika připomínala 23 let, které uplynuly od 17. listopadu 1989. 

Tehdy se Čechům po desetiletích otevřel obrovský prostor pro uplatňování základních lidských práv. 

Od práva na volný pohyb, přes politickou soutěž,  až po svobodné podnikání. Přestože  rozsah 

osobní svobody se v prvním období po listopadové revoluci zdál takřka bezbřehý, lidé dnes vnímají,  

že získaných svobod ubývá. Zatímco v roce 1990 se zdálo být povoleno téměř vše, dalších více než 

dvacet let zákonodárci řadu předpisů zpřesnili či zpřísnili. Veřejná prostranství dnes snímají 

všudypřítomné kamerové systémy, početnější shromáždění musí být úřadům předem hlášena. Z ulic 

či silnic nevymizely policejní kontroly, jejichž cílem je v podstatě jen zjistit, zda má dotyčný u sebe 

příslušné doklady. Právo na svobodné šíření informací nedávno zeštíhlil náhubkový zákon. 

Podle ombudsmana Pavla Varvařovského se občané o ochranu svých osobních práv příliš nestarají. 

Říká, že zvůle už většinou není zjevná a brutální, má moderní podobu – odposlechy, kamerové 

systémy, trapné osobní prohlídky, slídění v soukromí, slídění v účtech, agenti provokatéři. Aniž to 

tušíme, existují o nás různé registry a databáze  o tom, komu a jak dlouho voláme, co jsme si 

prohlíželi na internetu, jaké jsme měli a máme choroby, zda a  kolik  komu dlužíme. A mnoho 

dalších informací, o jejichž smyslu a nezbytnosti lidé pochybují.  Vlády  své kroky zdůvodňují 

ušlechtilými úmysly typu boje s terorismem, korupcí nebo ztrátou jistot. Lidé  hovoří o zúžení 

prostoru svobody, respektive o omezení práva na soukromí jednotlivců.  

K otázce uplatňování lidských svobod   se také vyjádřila mezi jinými  bývalá 

místopředsedkyně Ústavního soudu, dnes senátorka Eliška Wagnerová a místopředseda Vrchního 

soudu v Praze, bývalý ministr spravedlnosti Jaroslav Bureš. Přesto i on cítí, že lidé jsou novými 

zákony spíše stále více svazováni. V přemíře nových zákonů zcela převažují další a další regulace 

http://tema.novinky.cz/vaclavske-namesti
http://tema.novinky.cz/odbory
http://tema.novinky.cz/odbory
http://tema.novinky.cz/jiri-petru
http://tema.novinky.cz/petr-necas
http://www.blesk.cz/katerina-pancova
http://www.blesk.cz/Petr-Kott
http://www.blesk.cz/Petr-Kott
http://www.blesk.cz/Lenka-Bradacova
http://tema.novinky.cz/ombudsman
http://tema.novinky.cz/vlada
http://tema.novinky.cz/ustavni-soud
http://tema.novinky.cz/eliska-wagnerova
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života veřejnoprávními předpisy. Většina z nich jsou předpisy eurounijní, jež v té či oné podobě 

akceptovat musíme.  

V centru Prahy na Václavském náměstí se v sobotu 17. listopadu ve 13 hodin opět  sešlo 

několik tisíc lidí na protivládní demonstraci odborů a občanských iniciativ z platformy Stop vládě! 

Po hodině proslovů se část demonstrujících odebrala na Národní třídu. Demonstrace  ukončil 

happening s názvem Sametové posvícení. 

Demonstranti procházeli Národní třídou a za pokřiků „hanba vládě, demisi“ před sebou tlačili 

alegorický kordón policistů vybavených po vzoru totalitních zásahových jednotek. Pod bílými 

přilbami papírových figurín se však skrývaly fotografie ministrů. Mezi transparenty se objevil také 

jeden s tímto zněním: „Stop totalitě mafiánského systému. Ano, je to horší než vláda jedné strany“. 

Pod sochou sv. Václava, kde demonstrace odborů začala, se ujal úvodního slova předseda 

Českomoravské konfederace odborových svazů Jaroslav Zavadil. „Burcujeme proti této vládě, která 

si nezaslouží, aby nám, lidu, vládla,“ hřímal Zavadil. Před zahájením této demonstrace prošli 

Václavským náměstím komunisté se sovětskými prapory za provolávání sloganů „Už jsme tady!“ a 

„Máme holé ruce!“ 
V Žehuni jsme si připomněli události 17. listopadu praporem na budově obecního úřadu a 

školy.  Při individuálních setkáních se však lidé svou nespokojeností se situací  ve státě netají a 

otevřeně ji kritizují.  

 

Po různých problémech ve Sněmovně a   Senátu byly církevní restituce nakonec definitivně 

schváleny. 21. listopadu prezident republiky nechal zákon projít i když jejich schválení  nepodepsal 

ani nevetoval, a tak od roku 2013 vstupují v platnost. 

Církve dostanou od státu majetek v hodnotě zhruba 75 miliard korun. Stát vyplatí náhradu za 

44 % majetku v držení obcí, krajů nebo soukromníků, finanční formou ve výši 59 miliard korun  

v průběhu 30 let, tedy 2 miliardy ročně. Stát nebude platit z této roční sumy úrok, ale připočte se k ní 

míra inflace. 

 

Volby do zastupitelstev krajů se konaly 12. a 13. října.  
 

V Žehuni řídila volby do   Středočeského kraje  komise  v tomto složení: předsedkyně 

Hana Fialová, místopředsedkyně Emilie Matoušková, zapisovatelka Marcela Ševčíková, členové  

Vladimíra Krejčová, Dagmar Krejčová a Milada Kavková.  

 

.  

Volební komise v Žehuni 

 

Nejstarší občankou, která přišla osobně odvolit byla dvaadevadesátiletá  paní Růžena Šípková. 

Volební komise navštívila  na požádání doma s přenosnou urnou paní Martu Lohnickou, Jarmilu 

Mikšovskou, Marii Malou a paní Boženu Jiroudkovou. 

 

 

http://cs.wikipedia.org/wiki/Poslaneck%C3%A1_sn%C4%9Bmovna_Parlamentu_%C4%8Cesk%C3%A9_republiky
http://cs.wikipedia.org/wiki/Sen%C3%A1t_Parlamentu_%C4%8Cesk%C3%A9_republiky
http://cs.wikipedia.org/wiki/2013
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1
) 

 

S blížící se první přímou volbou prezidenta republiky se občané začali zajímat o jednotlivé 

kandidáty. Přiložená tabulka o pěti z nich dokládá  stav z počátku listopadu 2012. V průběhu volební 

kampaně se situace podstatně měnila v počtu kandidátů i v jejich preferencích.  

 

 

 
 

První přímá volba prezidenta České republiky v roce 2013 byla  vyhlášena na pátek a 

sobotu 11. a 12. ledna, případné druhé kolo o dva týdny později na 25. a 26. ledna. Funkční období 

dosavadního prezidenta Václava Klause končí 7. března 2013. Kandidátní listiny podalo původně 20 

uchazečů.  Ministerstvo vnitra však 23. listopadu 2012 oznámilo, že dvanácti  uchazečům registraci 

                                                 
1  V příloze část dokumentů  k volbám   

http://cs.wikipedia.org/wiki/Dvoukolov%C3%BD_volebn%C3%AD_syst%C3%A9m
http://cs.wikipedia.org/wiki/V%C3%A1clav_Klaus
http://cs.wikipedia.org/wiki/Ministerstvo_vnitra_%C4%8Cesk%C3%A9_republiky
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zamítlo pro nesplnění podmínek. Nejvyšší správní soud  13. prosince 2012 vyhověl stížnosti Jany 

Bobošíkové, zrušil rozhodnutí MV ČR a nařídil mu, aby ji také zaregistrovalo.  Zaregistrovaných 

kandidátů tak bylo  9: Jana Bobošíková, Jiří Dienstbier, Jan Fischer, Táňa Fischerová, Vladimír 

Franz, Zuzana Roithová, Přemysl Sobotka, Karel Schwarzenberg, Miloš Zeman.  Podle průzkumu 

v preferenci vedli v počátku  Jan Fischer a Miloš Zeman.  

 

Rozhodnutí Nobelova výboru udělit 10. prosince 2012 Nobelovu cenu míru Evropské unii 

vyvolalo rozporuplné reakce. Zatímco proevropští politici byli potěšeni a rozhodnutí výboru hájili, 

euroskeptici označovali  letošní udělení ceny za vtip nebo ostudu. Stejný názor sdílel  také prezident 

Václav Klaus a spolu s premiérem Petrem Nečasem se udílení neúčastnili.  

Předseda Nobelova výboru Thorbjörn Jagland prohlásil, že porota ocenila roli Evropské unie 

při sjednocování kontinentu a že k ocenění   přistoupila i přesto, že si byla vědoma jisté kontroverze 

a že výbor ocenil Unii za obnovu Evropy po světové válce a za to, že po pádu Berlínské zdi a 

zhroucení komunistických režimů vnášela stabilitu do někdejších socialistických zemí. 

 

Činnost obecního úřadu  
 

Slavnostního  předání dekretu o udělení znaku a vlajky obci Žehuň 26. ledna 2012 se 

účastnil  starosta obce Ing. Karel Horák s kronikářkou Ludmilou Tvrdíkovou  v Poslanecké 

sněmovně Parlamentu České republiky. Zde   převzal starosta obce z rukou předsedkyně Poslanecké 

sněmovny Parlamentu České republiky paní Miroslavy Němcové dekret o udělení znaku a vlajky 

obci Žehuň. 

Při tomto důstojném aktu obdrželi starostové   56 obcí Čech a Moravy dekrety, opravňující  

jejich města či  vesnice  prezentovat  se vlastním znakem a vlajkou. Zajímavé bylo zjištění, jež  

vyplynulo při čtení výstižných  charakteristik  jednotlivých obcí.   Naše obec Žehuň  byla 

z přítomných   nejstarší,  která tuto poctu získala. Poděkování patří v prvé řadě  našim seniorům a 

následně celému zastupitelstvu obce, jež jejich iniciativu  vzalo za své a prvotní myšlenku 

dopracovalo ve spolupráci s heraldikem  Vladimírem Červenkou  ke zdárnému konci. Zásluhu o 

konečnou podobu znaku nelze upřít ani pani Šárce Michlové-Zelené,  která se na popud zastupitele 

pana Zdeňka Ševčíka  na konečném ztvárnění znaku také aktivně podílela. 

Celý nezapomenutelný ceremoniel v Parlamentu  České republiky měl nečekaný závěr. Po 

fotografování s paní předsedkyní  Miroslavou Němcovou, jí pan starosta sdělil, že naše obec bude 

slavit ve dnech 6., 7. a 8. července 2012  875. výročí založení a pozval ji do Žehuně. Paní 

předsedkyně mu předala svou navštívenku a pozvání podmínečně přijala.  

 

 

           
 

 

http://cs.wikipedia.org/wiki/Nejvy%C5%A1%C5%A1%C3%AD_spr%C3%A1vn%C3%AD_soud_%C4%8Cesk%C3%A9_republiky
http://cs.wikipedia.org/wiki/Jana_Bobo%C5%A1%C3%ADkov%C3%A1
http://cs.wikipedia.org/wiki/Jana_Bobo%C5%A1%C3%ADkov%C3%A1
http://cs.wikipedia.org/wiki/Ministerstvo_vnitra_%C4%8Cesk%C3%A9_republiky
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Zasedání zastupitelstva obce  
 

Na zasedání Zastupitelstva obce Žehuň 27. února 2012 bylo schváleno toto: podle konečné 

úpravy rozpočtu číslo 7 z 31.12. 2011 činily příjmy 9 515 621,80 Kč, výdaje 6 683 399,80 Kč, 

financování 2 832 213 Kč. 
3
 

K 31.12. 2011  provedla komise ve složení Ing. Vlastimil Dubský, Jana Urbanová a Ondřej 

Heřmanský  řádnou inventarizace veškerého majetku, závazků a pohledávek. 

Podle rozpočtového opatření číslo 1/2012 činí příjmy 7 777 804 Kč, výdaje  

6 963 945 Kč, financování 813 859 Kč. 

Ing. arch. Milan Vojtěch předložil smlouvu o dílo na zpracování územního plánu obce Žehuň 

za  cenu 202 800 Kč včetně DPH.  

Na ples obcí, který se uskuteční 17. března 2012 v kulturním domě na Hradčanech, zakoupí  

Žehuň ceny do tomboly  za 1 500 Kč.  

Úřad práce Kolín poskytne  v letošním roce dotaci pouze na jedno pracovní místo ve výši  

8 000 korun měsíčně,   ačkoliv obec žádala o tři pracovníky  s nástupem od 1. dubna 2012.  

 

 Zasedání Zastupitelstva obce Žehuň  14. května 2012 schválilo závěrečný účet obce za rok 

2011  včetně zprávy o přezkoumání hospodaření obce za rok 2011 provedené odborem  kontroly 

Středočeského kraje, která  nezjistila žádné chyby ani nedostatky. 

Podle rozpočtového opatření číslo 2/2012   činí příjmy obce 8 353 505 Kč, výdaje   

7 586 406 Kč, financování 767 099 Kč.  

Firma REMAX zajistila kupce na budovu staré pošty čp. 5 za 660 00 Kč.  

                                                 
2 Další dokumenty jsou v příloze a  na webu obce v části Fotoreportáže z akcí  
3 V  příloze Závěrečný účet obce Žehuň za rok 2011   
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Firma Deblice lesy,  s.r.o. předložila nájemní smlouvu na pronájem lesa o výměře 14,56 ha od  

1. července 2012. Nájemce bude vykonávat nad  lesem odbornou správu, zajišťovat službu a povede 

lesní hospodářskou evidenci.  

Obec Dobšice požádala o uzavření smlouvy o připojení kanalizace  Dobšice na čističku 

odpadních vod Žehuň.  

Český svaz ochránců přírody JARO Jaroměř požádalo obec o souhlas k mozaikovému 

pokosení travní hmoty na pozemku par. č. 279/2 – ovocný sad – v katastru obce Žehuň 

k následnému usušení a odvezení sena, a to bez finanční náhrady.   

Zastupitelstvo obce souhlasí se stavbou výrobny elektrické energie na střeše zemědělské 

budovy par. č. 375/1 v katastrálním území obce Žehuň. – jedná se o vepřín MVDr. Karla Dočkala. 

Zastupitelstvo obce bere na vědomí akceptování žádosti o podporu prostředků Operačního 

programu Státního fondu životního prostředí ČR na zateplení budovy mateřské školy, která  bude 

dále posouzena a předložena k dalšímu řízení, změnu jízdního řádu linky Poděbrady – Žehuň – 

Hradčany u spoje číslo 3 s posunutím odjezdu  z Poděbrad o jednu hodinu, to je z 10:40 na 11:40 

hodin, zprávu o změně ordinačních hodin  v místním  zdravotním středisku z úterý odpoledne na 

úterý    dopoledne a informaci o italském chodci GianLucu Rattovi,    sdělenou  kronikářkou obce 

Ludmilou Tvrdíkovou.    
 

13. srpna 2012 schválilo zastupitelstvo obce rozpočtové opatření číslo 3/2012, kterým se 

navýšily některé výdaje v souvislosti s oslavami  875. výročí obce. Příjmy se plánují  8 540 785 Kč, 

výdaje 8 386 501 Kč, financování 154 284 Kč.  

K veřejné diskusi se připravuje nový územní plán obce, který zpracovává  Ing.  arch. Milan 

Vojtěch.  

Bude třeba provést výměnu střešní krytiny  hasičské zbrojnice. Popraskanými eternity na 

několika místech zatéká, tím dochází k promáčení stropů. Odborné firmě při opravě pomohou 

členové jednotky SDH. Špatná je také střecha nad bývalou sběrnou mléka.    

Na základě výměru MF č. 01/2012 na pronájem hrobového místa  je schválen  poplatek 15 

korun za metr čtverečný za rok.  
 

Zasedání Zastupitelstva obce Žehuň  29. října 2012 schválilo podle rozpočtového opatření 

číslo 4/2012 příjmy 8 631 171 Kč, výdaje 8 593 293 Kč, financování 37 878 Kč.  

Zastupitelstvo také  schválilo směnu pozemků mezi obcí Žehuň a Hradčany. Směnou těchto 

pozemků budou obě strany vyrovnány. 

Český svaz včelařů Městec Králové obdrží na základě své žádosti pro rok 2013   finanční 

příspěvek 1 000 Kč. 

Do první třídy Základní školy v Žehuni nastoupilo ve školním roce 2012-2013  sedm žáků. 

Rodině každého z nich vyplatí  také letos obecní úřad příspěvek 1 000 Kč. Členem tříčlenné školské 

rady  je navržen za obecní úřad místostarosta Jiří Podval. Obec poukáže škole  finanční příspěvek na 

program „Prevence sociálněpatologických jevů“ na 11 žáků po 135 Kč  1 485 Kč.  

11 majitelů nemovitostí, kteří dosud neuhradili příspěvek na kanalizační řád a ČOV (čističku 

odpadních vod),  bude písemně vyzváno k úhradě do 30.12. 2012. Občanům, kteří příspěvek  

uhradili, ale nejsou dosud na kanalizační řád napojeni, bude navržen termín připojení do 30. 6. 2013.  

Společnost Level a.s. podala žádost o stanovisko k územní studii „Dobšice – lokalita Z4“ u 

dálnice D11. Jedná se o urbanistické a architektonické řešení areálu sestávajícího z čerpací stanice, 

fast foodu, logistického centra a dalších objektů. Investorem je společnost Araldo s.r.o. Kolín.  

 

Zasedání Zastupitelstva obce Žehuň 3. prosince 2012 schválilo rozpočtové opatření číslo 

5/2012  v tomto znění: příjmy 8 789 891,20 Kč, výdaje 8 857 152,20 Kč, financování 67 261 Kč. 

Dále obecní   zastupitelstvo schválilo návrh o místním poplatku za sběr, přepravu, třídění a 

odstraňování komunálního odpadu, 
4
 smlouvu na zajištění dopravní obslužnosti pro rok 2013 

s Městcem Králové.  

                                                 
4 V příloze Obecně závazná vyhláška č. 4/2012   
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Zastupitelstvo souhlasí s vyúčtováním neinvestičních nákladů základní školy a  školní jídelny 

za první pololetí roku 2012,  které bylo vypracováno  na základě předložených příjmů a výdajů. Při 

počtu 22 žáků činí náklady na jednoho žáka 9 638 Kč.  

Při finanční kontrole hospodaření obce provedené 14. listopadu 2012 nebyly shledány žádné 

chyby ani nedostatky.   
 

Zasedání Zastupitelstva obce Žehuň 19. prosince 2012 schválilo návrh rozpočtu na rok 2013 

v tomto znění:   

Příjmy celkem: 4 630 000 Kč           z toho: daňové                3 925 000 Kč 

                      nedaňové                490 000 Kč 

               kapitálové              135 000 Kč 

              dotace                    80 000 Kč 

Výdaje celkem: 3 660 000 Kč           z toho:běžné     2 835 000 Kč 

              kapitálové                825 000 Kč 

Financování:        970 000 Kč 
 

Podle rozpočtového opatření číslo 6/2012  činí příjmy  8 965 506,20 Kč,  

vydání 8 961 902,20 Kč, financování 3 604 Kč.  

Zastupitelstvo obce schválilo zadání územního plánu obce 
5
 a  vyrovnaný rozpočet DSO 

Kolínské zálabí ve výši 29 000 Kč. 
6
  

Krajská hygienická stanice  Středočeského kraje shledala při kontrole v mateřské škole některé 

závady, které jsou uvedeny v protokole. Závady mají být odstraněny do 28.2. 2013. 

T J Sokol Jestřabí Lhota   obdrží od Obecního úřadu Žehuň finanční příspěvek  1 000 Kč. 
7
 

 
 

Kulturní a společenský život             
 

Plán kulturních akcí pro rok 2012 

Březen: 

3.  3.     Masopustní průvod obcí 
8
 

8.  3.     Přátelské setkání seniorů 

31.3.     Velikonoční dílna – MORANA – vítání jara 

Duben: 

12. 4.   Přátelské setkání seniorů 

14. 4.   3. ročník Želviády na Cidlině 

21. 4.   Čarodějnické zvaní 

            30. 4.   Čarodějnice 

Červen: 

3. 6.     Dětský den 

Červenec: 

6. – 8. 7.       Oslavy  - 875 let obce Žehuň   a  130 let  SDH 

14. – 15. 7.   Dětské trampování (společnost rodičů vítána) 

Září: 

1. 9.    Vítání občánků 

15. 9.  Výlet pro důchodce 

29. 9.  Drakiáda 

 

                                                 
5  V příloze Územní plán Žehuň    
6  V příloze DSO Svazek obcí mikroregionu Kolínské Zálabí   
7  V příloze a na webu Zápisy ze zasedání  zastupitelstva obce Žehuň   
8  Dokumentace  1323/12-5a, 5b; v příloze pozvánka na přípravnou schůzku;   

   Text a výběr fotografií ve  sborníku Masopust  3. března 2012 
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               Listopad: 

               3. 11.   Lampiónový průvod obcí 

Prosinec: 

1. 12.    Předvánoční posezení pro důchodce  

2. 12.    Zahájení adventu 

8. 12.    Mikulášská besídka pro děti 

23.12.   Ukončení adventu 

 

9. února mělo  přátelské setkání seniorů převážně  pracovní náplň. V prvé části informoval 

starosta obce Ing. Karel Horák spolu s kronikářkou  o průběhu slavnostního aktu v Poslanecké 

sněmovně Parlamentu České republiky, při němž předsedkyně sněmovny paní Miroslava Němcová  

předala starostovi dekret o udělení znaku a vlajky obci Žehuň. Přítomní si prohlédli také fotografie 

z této jedinečné události.  Podstatnou  část setkání  naplnilo nejen  seznámení     s rámcovým plánem 

oslav 875. výročí založení obce, ale především vytyčení konkrétních  úkolů, které na seniory čekají. 

Na příští schůzku v březnu přinese každý seznam předmětů, které může  zapůjčit na plánovanou 

výstavu „Pohled do domovů našich babiček a dědečků“ instalovanou  v kulturním domě. Jmenovitě 

každý také sdělil, co může při oslavách zajistit, zda službu na výstavě, pomoc při dopravě exponátů 

či zajistit  pohoštění. Starosta obce zvláště připomněl sepsat adresy přátel a známých, jimž se budou 

na oslavy posílat pozvánky.   

   

             
 

           
 

 

Březnové přátelské setkání seniorů  8. 3. 2012 nebylo opět samoúčelné, ale  mělo také 

víceméně pracovní náplň. Nemohlo být  jinak, když jsme si  uvědomili,  že přesně za   čtyři měsíce - 

8. července - budou oslavy 875. výročí založení obce už ne vrcholit, ale vlastně  končit,  a práce, 

které nás  všechny, kdo  se  cítíme být občany  Žehuně a chceme pomoci, čeká, máme  nad hlavu.   

Jedna  z výstav, kterou budeme  instalovat v kulturním domě   s názvem  „Pohled do domovů 

našich babiček a dědečků“ by se bez spoluúčasti a pomoci všech neobešla. Proto prosíme  o 
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zapůjčení jakýkoliv starších trojrozměrných exponátů, o nichž  jsme psali v posledním zpravodaji. 

Bližší informace o  možné pomoci při zajišťování hladkého průběhu oslav budou k dispozici  na    

obecním  úřadě, v knihovně nebo přímo u kronikářky obce.  

Přiložené fotografie dokládají, že jsme ani při tomto březnovém setkání neopomněli trochu 

poučení, zábavy i občerstvení. Jen škoda, že  výzvu k účasti zaznamenalo  pouhých 21 párů 

ochotných rukou.  Na druhé straně však musíme uznat,   že i to je úspěch!  

 

          
 

          
 

          
9
 

„Smrtku jsme vynesli, nový líto přinesli“- zpívá se v lidové písni.  

Na pátou neděli postní, tedy Smrtnou nebo také Smrtelnou, se již za pohanských dob vynášela 

ze vsi Smrtholka, Smrtka, Morana, Mořena.  Šlo  o zvyk spojený s očekáváním konce dlouhé zimy a 

příchodu radostného jara.  

                                                 
9  V příloze pozvánky na březnové a dubnové přátelské setkání seniorů ; 

   text a fotografie na webu obce v části Fotoreportáže z akcí   
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Také naše škola zvyk vynášení Smrtky již léta dodržuje. Ani letos tuto tradici mateřská škola 

neporušila. Za vystoupení doprovozené písničkami a tanečky na dvoře školy, u autobusové zastávky, 

ve dvoře Agrodružstva, na návsi a v parčíku  u čp. 230   si děti vykoledovaly sladké odměny. A 

potom už průvod dorazil až  k výpusti  zvané Klapka a zapálená Smrtka - a letos i  Smrťák - skončily  

v proudu řeky.  S  nimi  odplavala nejen zima, ale i všechny neduhy a nemoci. Děti se pak do vsi 

vracely s opentleným „lítem“. 
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Velikonoční dílna 2012 

 V sobotu 31. března se v sále kulturního domu sešli rodiče s malými dětmi, ale i odrostlejší 

starší děti, chlapci i děvčata, a pod vedením paní Jany Urbanové a paní Petry Tomanové     si 

vyrobili z vrbových větviček a vyřazeného textilu malé smrtky. Do misek a květináčů si zaseli obilí 

na velikonoční osení a vše si dozdobili dle vlastní fantazie papírovými a krepovými ozdůbkami. 

Zvláště malé smrtky byly kouzelné - každá byla jiná a naparáděná jako na módní přehlídku. Obě 

organizátorky velikonočního setkání ještě vyrobily velkou smrtku na dubnové pálení čarodějnic.  

Všechny přítomné děti dostaly za svou snaživost a šikovnost sladkou odměnu.  

 

                
 

               
10

 

 

Velikonoční pondělí 9. dubna 2012 předznamenal ranní mráz -9°C. Nedobrá prognóza, která 

se k Velikonocům vůbec nehodí.  Koledníci se však nezalekli a   pomohlo i sluníčko na vymetené   

obloze. A tak probíhalo všechno tak, jak se na Velikonoce sluší a patří, a to nejen po domech, ale i 

před kostelem.  

 

                   

                                                 
10  Dokumentace  1322/112-4a;  na webu obce v části Fotoreportáže z akcí 
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Poslední jarní přátelské setkání seniorů 12. dubna 2012 přestože mělo opět převážně 

pracovní náplň, to je  upřesňování rozvrhu služeb a doplňování nabídek exponátů pro výstavu 

„Pohled do domovů našich babiček a dědečků“   pro červencové  oslavy nepostrádalo obvyklé 

náležitosti - pohoštění a zábavu.   

 

                          
 

                         
11

 

                                                 
 12  Dokumentace  č. 1319/12-1b; web obce v části  Fotoreportáže z akcí  
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Želviáda 2012 

V sobotu 14. dubna 2012 v dopoledních hodinách  proběhl 3. ročník  Želviády na Cidlině. 

Počasí akci přálo,  a tak se prostranství pod hrází Žehuňského rybníka brzy zaplnilo domorodci, 

přespolními  i  návštěvníky ze širokého okolí. Porybný pan Berka zvýšil hladinu vody odtékající 

z rybníka a pak už mohl pan Růžička, zakladatel akce, odemknout slavnostně řeku. První nedočkaví 

nadšenci vzápětí vypluli. Někteří až na druhý pokus, ale o to víc si zaslouží obdiv za vytrvalost a 

bojovnost. Mezi nemnohé kreativce vodáků patřili chlapci z Libice nad Cidlinou. Ale ani domorodci 

se nenechali zahanbit. Sotva opadl první nával nedočkavců, již snášejí na vodu  plavidlo jménem 

Titanic a posádka s jistotou usedá do kapitánské budky. Růžové prasátko pro štěstí na přídi lodi je 

jasným signálem, že plavba  dobře dopadne a posádka šťastně dopluje až do vytčeného cíle. Někteří 

zdatní vodáci předvedli i netradiční skluz do vody po trávě. Na předposlední fotografii vidíme na 

schodech Pavla Vondrušku, na poslední Ing. Libora Vondrušku  a starostu obce Dobšice Ing. 

Františka Malého.  Akce se vydařila,  a tak se organizátoři,   vodáci i diváci těší na další ročník.      

 

             
 

 

           
12

 

 

Velký čarodějnický oheň 30. dubna 2012  přilákal do areálu hřiště davy místních i cizích 

návštěvníků.  Letošní rej čarodějnic doprovázelo pravé letní počasí. Ke spokojenosti návštěvníků 

přispěla nejen hudba Brtník, ale též občerstvení servírované půvabnými čarodějnicemi. Za 

neobvykle vlahé noci bylo příjemné posedět při hudbě u dohasínajícího ohně dlouho přes půlnoc.   

 

 

                                                 
12  Dokumentace č. 1320/12-4b  a web obce v části Fotoreportáže - Velký čarodějnický oheň 
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Světoběžník s velkým, vřelým srdcem  GianLuca Ratta  v Žehuni 

V pátek 11. května 2012 za slunného dopoledne doputoval na obecní úřad  v  Žehuni 

cestovatel,  Ital   GianLuca Ratta se svou věrnou společnicí a kamarádkou Shirou, kříženou fenkou 

haski. 

V doprovodu kronikářky obce Ludmily Tvrdíkové, u níž našel po tři dny azyl a dočasný 

domov,  navštívil místní školu, areál nemovité kulturní památky kostela sv. Gotharda včetně barokní 

kostnice z let 1765-66, která má   být podle plánu  v rámci připravovaných oslav   875. výročí 

založení obce ve dnech 6. až  8. července  2012 po částečné revitalizaci slavnostně otevřena.  

Při odpolední procházce obcí vzbuzoval tento sympatický čtyřicetiletý italský cestovatel 

neobvyklou pozornost každého z místních  občanů nejen typickým jižanským vzhledem, ale 

především také svým úsměvem a přátelským  českým pozdravem  „dobrý den“ nebo „ahoj“.   Při 

srdečném setkání ve škole a  prohlídce areálu kostela sv. Gotharda tlumočil jeho angličtinu Mgr. 

Jindřich Bayer, host  sochaře MgA.  Jana Pospíšila,
13

zatímco návštěva obchodu,  pošty  a několika 

rodin   se obešla bez tlumočníka.   Přátelské večerní posezení na terase v zahradě kronikářky  a  

několik dalších setkání s místními obyvateli v domě kronikářky zprostředkovala  tlumočením  

Marcela  Brodi. 

GianLuca Ratta putuje pěšky již 12 let se svou fenkou Shirou po celé Evropě. Za tu dobu 

společně „urazili“  44 200 km a GianLuca prochodil více než 30 párů bot. Na své túře navštěvuje 

radnice a obecní úřady, kde sbírá potvrzení o tom, že byl v daných místech, aby mu mohl být uznán 

zápis do Guinessovy knihy rekordů, kde je registrován na nejdelší pěší túru se psem. Přespává ve 

městech a obcích, kdekoliv, kde ho starostové uloží. Za celou dobu svého putování měl podle svých 

slov jednou horečku a třikrát rýmu. Do rodné Itálie volává své matce a sestře, ale ty se podle jeho 

slov vždy více zajímají o stav Shiry, jeho věrné průvodkyně.  

Cestovatele nelze  přehlédnout, protože se i v chladném počasí, ba i  v zimě,   pohybuje jen 

velmi nalehko, v tričku a kraťasech. V jeho výbavě jsou jen lehký batoh a hole. Po trase navštěvuje 

obecní a městské úřady, beseduje s dětmi ve školách o své cestě, přírodě, zvířatech. Cestu absolvuje 

prakticky bez peněz a sponzorů, nenosí zásoby, je zcela odkázán na pohostinnost lidí, kteří ho 

přijímají vesměs velice vlídně.  

Na dotaz, zdali mu v sandálech, kraťasech a   v tričku s krátkými rukávy není venku zima, 

odpovídá  poetickými  slovy,  v nichž je ukryta  část jeho životní filosofie „Kvůli oblečení mi zima 

nebývá nikdy. Zimu někdy cítím jen z lidských očí nebo srdcí. A zase naopak, když jsou lidé vřelí a 

srdeční, zahřeje mě to na duši, a to mi stačí.“ 

Hejtman Zlínského  kraje Stanislav Mišák,  podle slov GianLuca Ratty, první hejtman, se 

kterým měl  možnost  osobně hovořit, prohlásil: „Je obdivuhodné,  že si dokázal splnit svůj sen a  

způsob  jakou formou ho realizuje.“     Většinou se setkává  se starosty měst a obcí.  Nejinak tomu 

bylo  i v Žehuni, kde  s ním  starosta obce Ing. Karel Horák pobesedoval ve svém domě v sobotu 12. 

května  při slavnostním rodinném obědě. Světoběžník GianLuca  říká: „Když mi bylo sedm let, můj 

otec zemřel, upil se. Tehdy jsem poprvé otevřel atlas,  abych si prohlédl mapu světa. I ve škole jsem 

měl nejraději zeměpis. Když mi bylo 28 let,   zanechal jsem všeho a rozhodl se splnit si svůj sen. 

Shiru jsem našel na Sicílii jako štěně před dvanácti lety a zeptal se jí, jestli chce chodit se mnou a 

ona souhlasně zaštěkala. Od té doby jsme spolu.   

GianLuca Ratta vystudoval biologii a pracoval v továrně. Když mu bylo osmadvacet let,  

otevřel atlas znova a řekl si: „Končím se svým dosavadním životem, projdu mapy doopravdy. A od 

                                                 
13  Dokumentace č. 1319/12-1a 
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té doby, přesněji od roku 2000, chodím pěšky po Evropě. Kdysi jsem chtěl všechno, ale postupně 

jsem zjistil, že všechno důležité je uvnitř mě, že nepotřebuji věci. Když jsem se poprvé vydal na 

cestu, šel jsem s vozíkem. Nyní mám jen batoh, boty a hůlky. Mám jedny šaty na chození a jedny na 

odpočinek. To mi stačí. Prošel jsem se Shirou  třikrát Itálii, potom Švýcarsko, Rakousko, Německo, 

Francii, Lichtenštejnsko, Maďarsko, Slovensko a nyní jsme tady. Na  Slovensku v Tatrách mi v zimě 

říkali: ‚Panebože, tobě musí být zima!‘ Ne, zima mi není, tedy alespoň ne z počasí. Počasí mě nikdy 

nezlomí. Chlad ale někdy cítím z lidí. Pro mě je nejdůležitější to, co si přečtu v lidských očích a co 

mi řeknou jejich srdce. To je jazyk, kterým komunikuji a v tom mi pomáhá právě Shira. Vycítí 

velice rychle, jací jsou lidé kolem mě, psi na to mají velmi dobrý instinkt.“  

K matce a sestře  se do rodného Turína vrací jen na Vánoce. Bez putování už nedokáže žít.  A 

tak ani nepřekvapí, že plány do budoucna GianLuca Ratta nemá, ví jen, že teď chce putovat dál.  

Když  dorazil 11. května tento poutník  s velkým, vřelým srdcem ze Zlína, kde pobýval 20. 

února 2012,  přes Ostravu, Olomouc,  Pardubice, Prahu a Kolín do Žehuně,  měl už se svou fenkou 

Shirou   našlapaných  daleko více kilometrů, než měří délka zemského rovníku.  Žehuň   mu s láskou 

a porozuměním poskytla na tři dny a noci nejen  zázemí pro nezbytnou relaxaci, ale otevřela také svá 

srdce.  V pondělí 14. května se   v 5 hodin  za nevlídného ranního úsvitu  doprovázeného kapkami 

deště  u Žehuňského rybníka se  Žehuní rozloučil a pokračoval přes Hradec Králové,  Liberec, 

Karlovy Vary, České Budějovice  do Brna, kde plánuje Českou republiku opustit. Své časové plány  

mění podle toho, na jaké lidi cestou narazí. 

Při třídenní návštěvě  Žehuně o sobě tento dobrosrdečný Ital s jiskrou v oku a se srdcem na 

dlani  prozradil, že není typický Ital – nedívá  se na televizi, nejezdí v autě,  nefandí  fotbalu, 

dokonce pije běžně pouze vodu. Ovládá samozřejmě  italštinu  a angličtinu, ale   za léta prožitá na 

cestách pochytil z evropských jazyků  řadu důležitých slov, takže i neznalci těchto dvou jazyků, 

pokud dokáží komunikovat srdcem, si s  ním porozumí.  

Zápis do pamětní knihy nemovité kulturní památky kostela sv. Gotharda v Žehuni ukončil  

slovy: „...Až budu odcházet, bude mé srdce stydnout. Miluji celou vesnici, tak přátelskou. S velkým 

respektem GianLuca a Shira.“ 

Na dokreslení jeho životního postoje ještě jednu malou perličku.  Když se s ním rodina 

kronikářky po třech dnech pobytu v Žehuni loučila, dovolila si po delší úvaze  nabídnout mu menší 

finanční částku na zajištění krmiva pro Shiru.  Přes veškeré přesvědčování předávaných pět set 

korun nepřijal,  ale věnoval je  na nezbytnou údržbu nemovité kulturní památky areálu kostela sv. 

Gotharda. Podobně odmítl také  další drobnosti, které mu místní občané chtěli na cestu věnovat.   

Kdo se chce o tomto osobitém světoběžníku s neobvyklým charismatem,    kterého někteří 

nazývají dobrodruhem, dozvědět více,  stačí zadat na web GianLuca Ratta.  

 

Před odjezdem ze Žehuně slíbila kronikářka GianLucovi,  že mu  splní jeho přání a na Vánoce 

pošle  na adresu jeho trvalého bydliště Via Michele Lessona 35, Turino, Italy nějaké fotografie a 

článek o jeho pobytu v Žehuni,  který uveřejnila na webu obce Žehuň a zadala pro Nymburský 

deník. Svůj slib splnila,  dopis poslala, ale odpověď  do začátku března  2013, kdy píši tato slova,   

nedošla. Do zásilky přidala také jeden autorský výtisk sborníku „Pohled  na Žehuň sa okolí 

v průběhu věků“, který sestavila k oslavám obce. 
14

 

 

 

                                                 
14  Další materiály   v příloze;  na webu obce v části Fotoreportáže z akcí   

     a zápis GianLucy  Ratta je také v knize návštěv kostela sv. Gotharda  
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Dětský den  3. června 2012 se i přes nevalné počasí  na letním parketu areálu sportovního 

hřiště vydařil. Děti štědře organizátorkami posilněny opečenou uzeninou,  sladkostmi a nápojem  se 

dvě hodiny dobře bavily divadelním vystoupením Honzy Krejčíka nápaditě prokládaným  

pohybovými aktivitami.    Ani  dospělí nepřišli zkrátka. Posezní v příjemném přírodním prostředí 

v přátelské pospolitosti je vždy vítáno, zvláště je-li doplněno  vůní a chutí opečené klobásy a 

svlaženo několika sklenkami pěnivém moku. 

 

            
 

 

            
 

                                                 
15  Dokumentace  1320/12-2b a web obce v části Fotoreportáže z akcí 



 21 

           
 

           
16

 

 

Přípravy oslav 875. výročí založení obce 

a 130 let vzniku  Sboru  dobrovolných hasičů 
Dvě schůzky k zajištění oslavy se uskutečnily na sklonku minulého roku. 

 

Při  třetí  schůzce přípravného výboru 27. ledna se sestavil návrh programu  oslav  na 

jednotlivé dny a rozdělily se hlavní úkoly. Při čtvrté   schůzce 10. února se program upřesňoval,  

jednalo se hlavně o cenách a počtu propagačních letáčků, programů oslav, plakátů, sborníků, ceníku 

inzerce,  cenách a umístění informačních panelů a transparentů.   
  

Pátá  schůzka 16. března upřesňovala program a jednotlivé kroky oslav.  Podle slov 

místostarosty je zajištěno asi 16 – 20 panelů v Žiželicích, v Libici,  a snad i v Chlumci nad Cidlinou. 

Charitativní akce, která měla vynést určitou sumu peněz  na opravu kostnice plánovaná Marcelou 

Brodi v šatně školy, nenalezla  u zastupitelů  porozumění,  proto senioři zváží další možnosti a 

rozhodnou se, jakým způsobem a kde akci  uskuteční.    Na spadlou severní ohradní opukovou zeď u 

kostela se bude žádat u Středočeského Fondu hejtmana na zmírnění následků živelných katastrof  

dotace na částku 500 000,- Kč. Osloví se obce Dobšice, Choťovice, Hradčany, Ohaře, Sány, Chrčice 

a další o sponzorský dar k oslavám. Ve škole se budou vystavovat obrazy regionálních malířů Jiřího 

Matějky z Chlumce nad Cidlinou  a Miloslava Boreckého z Poděbrad. Byla  stanovena cena na loga 

pro sborník a  bude  uvedena v příštím čísle zpravodaje.  
 

Na šesté schůzce  4. května za účasti starosty, místostarosty, Zdeňka Ševčíka, Ing. Vlastimila 

Dubského, Jany Urbanové, Ing. Ondřeje Jedličky,  Vlasty Tůmové, ředitelky školy Ivany Adamcové, 

družinářky a starostky obce Choťovice Petry Novákové, učitelky mateřské školy a budoucí 

kronikářky Marty Jiroudkové a Ludmily Tvrdíkové se předběžně rozhodlo toto:  Oslavy zahájí 

v pátek 6. července ve 14 hodin troubením pozounistů z věže kostela sv. Gotharda, následovat bude 

                                                 
16  Dokumentace č. 1321/12-3b 
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slavnostní proslov starosty obce a čestných hostů v prostoru před sochou sv. Jana Nepomuckého, po 

vystoupení školních dětí se ve školní budově zpřístupní výstava „Žehuň minulá a současná“. Po 

krátkém proslovu starosty obce a kronikářky před bránou do areálu nemovité kulturní památky  se 

zpřístupní  barokní kostnice a  v kostele se vysvětí nové obecní symboly – vlajka a znak. Slavnostní 

koncert   v chrámu sv. Gotharda tuto první část oslav kolen 18 hodiny ukončí.  

Uzávěrka log  pro sborník je 20. května. Pan Ing. Svoboda věnoval  na oslavy sponzorský dar 

10 000 Kč. Ing. Dubský informoval o připravované medaili (výrobní cena 39,- Kč, prodejní 50,- 

Kč).  Kronikářka předala Ing. Ondřeji Jedličkovi pro výstavu rybářů  13 ks dokumentačních 

materiálů a Zdeňku Ševčíkovi pro výstavu myslivců 2 kusy dokumentů.  Kronikářka upozornila na 

nutnost opravit před oslavami lavičku před novým hřbitovem a opravit malbu  v chodbě kulturního 

domu. Oznámila, že senioři neuskuteční plánovanou charitativní akci ve škole,  ale své aktivity 

přesunou  do  pěti prostor kulturního domu, kde se uskuteční také menší výstava obrazů pana 

Chaloupky (jedná se o obrazy s tématikou Žehuně). Pan Chaloupka slíbil, že z  prodaných obrazů 

věnuje určitou část na  plánovanou charitu. Starosta obce navrhl prodejní cenu sborníku původně 20 

Kč, později 50 Kč, Ing. Dubský prodejní cenu medaile 50 Kč. Vlajka vyrobená firmou The xxl 

z Poděbrad je nekvalitní, navrhuje se její reklamace. Pásky pro pořadatele jsou hotové. Další 

schůzka se uskuteční v pátek 18. května v 18 hodin.  
 

Na sedmé  schůzce  18. května byli přítomni: starosta a místostarosta, Ing. Vlastimil Dubský, 

Zdeněk Ševčík, Ing. Ondřej Jedlička,  Ondřej Heřmanský, Marcela Ševčíková, Vlasta Tůmová, Jana 

Urbanová, Ludmila Tvrdíková. 

Projednávalo se: termín pro shromáždění log se prodloužil do 23. května. Vstupné v pátek na 

večerní zábavu bude 50 Kč, v sobotu se bude vybírat odpoledne na hřišti 100 Kč,  vstupenka platí na 

odpolední i večerní program. Na 5 000 losů po 5 až 10 Kč připadne 150  až 200 cen. Sál v kulturním 

domě bude volný od poloviny června, kdy  bude možné shromažďovat tam exponáty na výstavu 

„Pohled do domovů našich babiček a dědečků“. Kronikářka navrhuje přehodnotit prodejní cenu 

sborníku. Zpravodaj vyjde v polovině června, v něm bude  třeba upozornit občany, aby provedli 

úklid před svými domy. Kronikářka dokončuje  korekturu sborníku a upravuje texty na panely do 

obce. Další schůzka se uskuteční v sobotu 2. června od 14 hodin.  
 

 Osmé schůzky 2. června se účastnili: starosta obce, Ing. Vlastimil Dubský, Ing. Ondřej 

Jedlička, Vlasta Tůmová, Jana Urbanová, Marcela Ševčíková a Ludmila Tvrdíková. Část panelů je  

v kulturním domě.  Ing. Dubský ukázal pět návrhů mincí; velkých mincí se nechá vyrobit 100 kusů, 

dva druhy malých po 250 kusech, plakátů bude  150 kusů ve formátu A2, programů  3 000 kusů – 

vytisknou se do 15. června. Do sborníku se uvede poděkování  za finanční příspěvek těm, kteří 

nemají zájem o logo; ostrahu po tři dny má  provádět  agentura, ve které pracuje Slávek Hruška.  

Panely v obci budou mít rozměry 140x100 cm.  Sál kulturního domu bude volný pro instalaci 

výstavy od  4. června,  instalace obrazů ve škole se provede asi ve středu nebo ve čtvrtek před 

oslavami.  Kronikářka navrhuje osobně pohovořit s majiteli těch domů, kde je nepořádek  - 

zastupitelé nesouhlasí,  dá se výzva do zpravodaje,  kronikářka se ptá, kdo pomůže s úklidem 

kostela, schodů na věž a  kostnice, zda se bude dodělávat zbytek ohradní zdi a upozornila na dvě 

pravopisné  chyby na jmenovkách k oslavám  - tečky za základní číslovky  nepatří. Další hromadná 

schůzka nebude, jednat se má  pouze operativně podle potřeby v  menším počtu,  velká brigáda se 

uskuteční 29. června.  

 

Oslavy 875. výročí založení obce a 130 let hasičů 

(zaznamenáno  podle úvodní zprávy starosty obce  Ing. Karla Horáka  

Ohlédnutí za oslavami, uveřejněné  v Žehuňském  zpravodaji č. 24  

s doplněním pohledu kronikářky)  

 

Ve dnech 6. – 8. července 2012 proběhly v Žehuni oslavy 875  let od založení obce. Je vhodná 

doba krátce se poohlédnout za proběhlým výročím. Úvodem mi dovolte ještě jednou poděkovat 

všem těm, kteří přispěli svou pomocí ke zdárnému průběhu oslav. 
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V pátek 6.7. 2012 se uskutečnily oslavy v areálu základní školy, v kostele a ve sportovním 

areálu. Pozvání na zahájení přijali náměstek hejtmana Středočeského kraje Ing. Petera, radní 

Středočeského kraje JUDr. Molnár a ředitel VIS Hradec Králové Ing. Forejtek. Po slavnostních 

projevech a otevření výstav radní Středočeského kraje JUDr. Molnár přestřihl pásku při slavnostním 

znovuotevření naší kostnice. (Poznámka kronikářky: Plánovaná revitalizace kostnice se 

neuskutečnila.  Po předchozích téměř dva roky  probíhajících náročných udržovacích a 

zajišťovacích pracích na zajištění stability kostnice,    kterých se  účastnili především Ing. Libor 

Vondruška,  Božena Lebedová, kronikářka obce a příležitostně i další  aktivisté,  pouze kronikářka 

v předvečer  oslav  sebrala v kostnici několik spadlých lebek, odstranila opatrně  nejnápadnější 

pavučiny a  zametla cihlovou podlahu. Nechci zde  udávat  své úvahy,  proč k předpokládané opravě 

kostnice nedošlo.  Jednou z příčin byla v březnu  zřícená  severní  ohradní zeď mezi hřbitovem a 

farou,  kterou bylo nutné do oslav znovu postavit. Tato  havárie  nám způsobila  nemálo starostí,  

problémů a dohadů s Národním památkovým ústavem. Starosta obce sice  problém s vypětím sil 

vyřešil -  jménem Římskokatolické farnosti požádal u  Středočeského  Fondu hejtmana o zmírnění 

následků živelních katastrof o dotaci,   ale  na předpokládanou opravu kostnice peníze už nebyly.) 
17

     

 

Krásným kulturním zážitkem byl následný koncert v kostele sv. Gotharda za přispění ženského 

komorního sboru Kolín se sbormistrem Mgr. Blažkovou a Visione quartet. Večer  zakončil táborák 

ve sportovním areálu. Přes značně nepříznivé počasí si všichni zúčastnění večerní zábavu nádherně 

užili.  

Sobota 7. července začala dopolední procházkou naší obcí, kterou organizovala a řídila 

kronikářka Ludmila Tvrdíková. Odpoledne bylo věnováno převážně dětem. Kufr pohádek přilákal 

všechny děti, které se sobotních oslav zúčastnily. Program vhodně doplnila historická hudba 

v podání  skupiny KRLESS.  

Poté nastoupila na kolbiště čtyři místní družstva (myslivci, hasiči, sportovci, rybáři), aby 

předvedli „Žehuňskou olympiádu odvážných mužů“. Po urputném zápolení nakonec zvítězili 

myslivci, kteří pak vítězný pohár nejednou vypili až do dna. Většina návštěvníků si ještě počkala na 

představení „Čaj s Uršulou“. V tomto zábavném pořadu Uršula Kluková zaujala svým vyprávěním i 

hudbou z filmů. Večerní taneční zábavu za přispění skupiny Lyra club Jardy Perného zpestřil 

půlnoční ohňostroj a po půlnoci také zábavný program Travesti show.  Příjemný  večer doprovázelo 

i bohatě obsazené kolo štěstí.  

Nedělní program se  zaměřil  na 130. výročí založení Sboru dobrovolných hasičů, který se 

uskutečnil jak ve sportovním areálu, tak i na Žehuňském rybníce. Diváky zaujal útok z pohledu 

historie v podání dobrovolných hasičů z Polních Chrčic a vystoupení hasičů z Městce Králové  

uhašením vraku auta.  Městečtí hasiči  také připravili pro děti pěnové hřiště, na němž se děti dosyta 

vyřádily.  

Součástí třídenních oslav byly výstavy, které připravili místní myslivci, rybáři, zaměstnanci 

školy, senioři a mnoho dobrovolníků. Pro veliký ohlas jsme výstavy o dalších 14 dní prodloužili.  

Při příležitosti oslav byla vydána publikace mapující celou historii obce a blízkého okolí. 

Autorka knihy kronikářka Ludmila Tvrdíková sepsala nádhernou a poučnou publikaci, za což jí patří 

naše poděkování.  

Ještě jednou děkujeme všem, kteří tyto náročné přípravy a samotný průběh oslav organizovali. 

Tolik stručné zhodnocení oslav slovy starosty obce Ing. Karla Horáka.  

Velké množství fotografií z oslav je uvedeno na webu obce, fotografie i psané dokumenty 

jsou na  čtvrtkách  formátu A3, které kronikářka po sehnání vhodných desek upraví do 

přehledného   alba, v dokumentu Jak slavila obec Žehuň 6., 7. a 8. července 2012  875 let svého 

trvání a 130 let Sboru dobrovolných hasičů a v ústředním albu.    

 

 

                                                 
17  Doklady k havárii ohradní zdi jsou v příloze, ve  vlastním  zápisu  v kapitole Brigády  v části  Snášení tašek z půdy 

kostela 8. 5. 2012; v Dokumentaci  č. 1321/12-3a  a hlavně v druhé části Historie kostela sv. Gotharda nazvané Boj o 

záchranu celého areálu kostela sv. Gotharda vstupuje do druhé fáze 
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Vítání občánků 

V sobotu 1. září 2012 připravily členky Sboru pro občanské záležitosti spolu s panem  

starostou slavnostní chvíle pro naše mladé rodiče a jejich děti. Do knihy obce byly zapsány tyto děti: 

Pavel Penkov, Markéta Pospíšilová, Kristýna Janšová a Petr Volejník. Přejeme dětem i jejich 

rodičům pevné zdraví a hodně radosti ze života. 
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Drakiáda 29. září se  navzdory slabému větru, který vystřídal později odpoledne déšť, vydařila a 

draci  pěkně létali.  
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Podzimní výlet 

V sobotu 6. října 2012 po osmé hodině nasedlo  v Žehuni do autobusu třicet výletu chtivých 

dam a pánů s cílem poznat provoz  jednoho z našich nejznámějších pivovarů Velké Popovice. 

Účastníci se během devadesátiminutové prohlídky seznámili s důležitými mezníky ve vývoji 

pivovaru i značky Velkopopovický Kozel, prošli historickou i současnou varnou, plně 

automatizovanou stáčírnou lahví a sudů, shlédli film, prošli sklepy, kde pivo kvasí a zraje, ochutnali 

pivo v původní varně z roku 1928, navštívili Kozlí obchod a  setkali se s živým maskotem pivovaru 

kozlem Oldou. Exkurzi završil vydatný oběd ve Velkopopovické Kozlovně. Fotografie dokládají, 

že Velkopopovický Kozel přišel k  chuti. 

 

 

     
 

 

 

                                                 
18  Web obce – Fotoreportáže z akcí – Vítání občánků 
19  Web obce – Fotoreportáže z akcí – Drakiáda; plakátek k Drakiádě v příloze  
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Rybolov 16. až 18. října 2012 provázelo první den v úterý deštivé počasí,  další dva dny 

prozářilo slunce. Smažené ryby se letos na hrázi neprodávaly, jen uzenina, studená i ohřívaná, 

alkoholické i nealkoholické nápoje a jak fotografie ukazuje i české brambory.  Kdo si chtěl 

pochutnat na smažené rybě, zašel do hostince, kde dvě menší porcičky kapra stály 70 korun, porce 

s bramborovým salátem 100 korun. Kdo neholduje rybám, mohl se posilnit porcí guláše. Výtěžek 

ryb z letošního rybolovu se odhaduje kolem 100 tun.  

 

 

                                                 
20  Dokumentace č. 1321/12-3a a web obce – Fotoreportáže z akcí – Výlet do pivovaru 
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Následující článek s douškou : „Do Žehuně zdraví“ zadal na web František Straník 

mobil: 602 642 942  http://www.stranik.cz 

„Již od 11. října jste mohli číst na webových stránkách obce Žehuň, že hladina rybníku 

postupně klesá a výlov se tudíž blíží. Ten skutečně nastal v úterý 16. října a trval po celé 3 dny až do 

čtvrtka 18. října. Výlov pro rybáře začal každý den ráno s rozbřeskem a končil téměř až do setmění. 

V rybářských sítích jste mohli vidět kapry, sumce, štiky, candáty, líny, cejny, plotice, amury i 

tolstolobiky. Byly tam i pěkné kousky vážící 8-15 kg....“ 

 

 

Pokračování zprávy: „Zdravím v Žehuni a zasílám Vám informaci, že v souvislosti  

s článkem v Kolínskem Presu o výlovu rybníka u Vás v Žehuni existují i stránky o této Vaší akci. Na 

fotografiích jsou i Vaši občané, kteří se při fotografování ptali na webový odkaz. 

Odkaz si můžete dát i na Vaše stránky: 

http://www.stranik.cz/fotopres/www/akce/RybariZehun2012 

 

Další uvedené fotografie z rybolovu a z  archeologického průzkumu PhDr. Jiřího Militkého 

pořídily Mgr. Libuše Vaňková a kronikářka Ludmila Tvrdíková. 

 

       
 

 

 

       
  

http://www.stranik.cz/fotopres/www/akce/RybariZehun2012
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U jižního břehu rybníka prováděl po tři dny rybolovu v pořadí  druhý  archeologický 

průzkum PhDr. Jiří Militký, Ph.Dr., jehož   vědeckým zaměřením je keltské mincovnictví, nálezy 

antických mincí v barbariku, antická numismatika a  vrcholně středověké mincovní nálezy. Průzkum 

se prováděl pomocí detektorů kovů, za účasti studentů Filozofické katedry UK Praha, kteří byli 

ubytováni v prostorách mateřské školy a částečně se stravovali ve školní jídelně. Průzkum, který 

doktor Militký plánoval na celý týden, musel být zkrácen na pouhé tři dny, protože vedení Rybářství 

Chlumec nad Cidlinou povolilo vstup na dno rybníka pouze po dobu rybolovu. Na jedné 

z přiložených fotografií, které pořídila kronikářka obce spolu s Mgr. Libuší Vaňkovou vidíme nález 

malé zlaté mince. Doktor Militký slíbil uspořádal krátce po skončení průzkumu přednášku pro žáky  

základní školy. K uskutečnění přednášky však pravděpodobně z rozladění nad vynuceným 

neplánovaným ukončení průzkumu nedošlo. 

 

 

           
 

                                                 
21  Dokumentace č. 1324/12-6a; web obce – Fotogalerie – Žehuňský rybník  
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22 Dokumentace č. 1-6a; web obce – Fotoreportáže z akcí – Archeologický průzkum Žehuňského rybníka   
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V rámci rybolovu nabídla a  uskutečnila kronikářka kratší prohlídku areálu nemovité kulturní 

památku kostela sv. Gotharda  včetně kostnice. 

 

 
 

          
Prohlídka areálu kostela sv. Gotharda při rybolovu 17. října 2012 

 

 

Lampiónový průvod  

3. listopadu se po  setmění začala plnit náves dětmi  s  nejrůznějšími tvary malých i velkých 

lampionů v doprovodu rodičů i prarodičů.      Po informaci o trase průvodu  a nezbytných pokynech 

o dodržování bezpečnosti na silnici se průvod vydává na cestu. První překvapení zažili účastníci   

tradičně v zahradě mateřské školy - důmyslné svítící výrobky dětí.  Trasa je tentokrát  o něco delší a 

obtížnější. Každý ze skupinky dětí se musí při obcházení  celého dušičkově osvětleného hřbitova  

buď podepsat,  nebo nakreslit malý jednoduchý obrázek. To je podmínkou k získání odměny   

v podobě  sladkosti, o kterou nechce být nikdo  ošizen  a která má kompenzovat očekávané 

překvapení.  Setkání a úlek z pověstného žehuňského Hejkala bez úhony  zvládly všechny děti. 
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Přednáška Ing. Miloslava Šafaříka Léčivé účinky kostela sv. Gotharda a  výstava 

dokumentů  kroniky, kterým  předcházela krátká prohlídka historického areálu kostela sv. 

Gotharda včetně kostnice,  zaplnily  odpoledne  24. listopadu sál  kulturního domu.    I když téma 

přednášky vyžadovalo plné soustředění posluchačů,   přednášející prokázal nejen rozsáhlou 

odbornost v nejrůznějších oblastech  psychotroniky, ale   dokázal  natolik zaujmout, že  se přednáška 

setkala s nebývalou pozorností a   se všeobecným uznáním všech více jak padesáti  účastníků 

setkání.  

                                                 
23  Dokumentace  č. 1321/12-3a  a web obce – Fotoreportáže z akcí – Lampiónový průvod 2012 
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K uvolnění a k odpoutání od náročného tématu  a jako doprovodný program sloužila výstava  

dokumentů kroniky, které  buď nebyly dosud zveřejněny, nebo pro velký zájem  při oslavách byly 

zde vystaveny znovu.  Zvláštní pozornosti se těšily též vykopávky choťovické tvrze  z čp. 15 u 

Slavíčků zvané „Na hradě“ a kopie kroniky posledního majitele statku Stará Báň Josefa Marečka, 

zapůjčená  z Polabského muzea.   Závěr setkání věnoval přednášející  praktickým radám, jak je 

možné přispívat k  posilování  svého zdraví.   

Zdařilého setkání, které i přes  rozsáhlou propagaci uniklo pozornosti zastupitelstva obce, se 

zúčastnil též předseda Sdružení kronikářů Čech a Moravy Mgr. Jaromír Košťák. Cílem sdružení, 

jemuž Mgr. Košťák  předsedá,  je především popularizace a  veřejné ocenění práce kronikářů.   

 

     
 

       
 

 

       
     

24
 

                                                 
24  Dokumentace č. 1325/12-7a; 
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Přednáška  Miloslava Šafaříka,  prezentovaná na webu,  upoutala pozornost   redaktorky 

týdeníku 5 + 2 dny Jolany Boháčkovské. Ta  areál  nemovité kulturní památky kostela sv. Gotharda 

navštívila a výsledkem  byl celostránkový článek Boj o záchranu kostela dodává zdejším 

aktivistům energii.  
25

 

 

 

Slavnostní zahájení adventu  patří i v Žehuni neodmyslitelně ke koloritu posledních let a 

dává příležitost k  přátelskému setkání místních i  okolních lidí.  Letošní osmé rozsvěcení vánočního 

stromku   na  návsi zahájili 2. prosince naši nejmenší recitacemi doplněnými zpěvem koled v podání  

studentky Evy Podvalové za doprovodu klávesů pana Petra   Štěpána. Neúčast prodejců vánočních  

dekorací  nahradil bohatý výběr chutných zákusků, výrobků místních hospodyněk. K  zahřátí 

posloužil svařák za 25 korun, grog za 20 korun, káva za 10 korun  nebo čaj za 5 korun, nechyběl ani 

panák něčeho ostřejšího - malý za 10 korun,  velký za 20 korun. Málokdo odolal nefalšovanému   

domácímu  zákusku za lidovou cenu  5 korun. 

 

            
 

 

           
 

 

 

                                                                                                                                                                   
    web obce – Fotoreportáže z akcí – Přednáška Ing. Miloslava Šafaříka Léčivé účinky kostela sv. Gotharda 

    a výstava dokumentů kroniky   

      
25 Dokumentace č. 1327/12-9a  a kopie článku Boj o záchranu kostela dodává zdejším aktivistům energii; 

   K tomuto tématu přikládám  do příloh materiály k opravám kostela sv. Gotharda, které jsou také součástí  

   Historie kostela sv. Gotharda  II. část 
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26

 
 

 

Mikulášské posezení pro seniory 

V  sobotu   8. prosince 2012 připravil obecní úřad  žehuňským  seniorům pohodové odpoledne.  Celé 

čtyři hodiny naplnily prostory kulturního domu dobrá nálada a veselí,  takže    třicet šest  seniorů ani 

podvečerní stmívání nenutilo   k odchodu. Proč také!  Kdy se jim stane, aby bohatě naplněné stoly 

ovocem,  jednohubkami, burskými oříšky a brambůrkami neustále pozorné  hostesky doplňovaly  a 

láhve s pivem  roznášel a víno pozorně doléval  sám pan starosta?  Přirozeně, že nemohla chybět ani 

káva se šlehačkou a zákuskem. Zpestření připravili svými vánočními říkankami také naši školáci i 

předškoláci - ti  v doprovodu maminek -   a tradiční hudba na klávesy a zpěv  pana Oldřicha Tučka 

z Dobšic. To on dokáže rozeznít sál  zpěvem  a posléze přivede do tanečního víru postupně dámy i 

pány,  kterým nohy ještě slouží nejen k chůzi.  Přirozeně, že se mikulášské posezení neobešlo také 

bez pravého žehuňského čerta.   

 

Za tu všechnu námahu a pozornost k seniorům se dostalo uznání  i panu starostovi. 

Tancechtivé dámy, inspirované  vyhlášenou tanečnici paní  Boženkou Lebedovou vyzvaly k tanci   

pana starostu a     dámy si  pokládaly   za čest zatančit si s ním. Vydařené akce se v kulturním domě 

zúčastnili nejen senioři, ale i maminky, které doprovázely své ratolesti. Takže počet návštěvníků se 

přiblížil  k šedesátce.  
27

 

 

 

          
 

 

                                                 
26 Dokumentace č. 1325/12-7b; web obce – Fotoreportáže z akcí – Zahájení adventu 2012 
27  Dokumentace č. 1326/12-8a 
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Mikulášská besídka  

V neděli 9. prosince 2012,  druhý den po zdařilém Mikulášském posezení pro seniory, se sál 

kulturního domu opět zaplnil, tentokrát převážně dětmi v doprovodu rodičů a prarodičů. Do Žehuně 

přijelo Opočnické divadélko s mistrně nacvičenou pohádkovou hrou Dvanáct měsíčků,  zdařile  

propojenou    hudbou a zpěvem.   Na závěr  vtipně doplnil pohádku rozhovor  paní Blažkové s dětmi 

na téma roční období  a jednotlivé měsíce. Tuto přestávku využila část herců k převleku na pravého 

opočnického Mikuláše, anděla a  čerta. A to  už nastal čas pro vystoupení žehuňské  drobotiny  

s  přednesem připravené říkanky.  Nikdo se nenechal prosit a zahanbit, protože nadílka byla lákavá.  
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Vánoční koncert 15. prosince 2012 v provedení Smyčcového orchestru VRCHI  Kolín pod 

taktovkou Jiřího  Čmugra  za doprovodu Ženského komorního sboru a Dětského sboru Boni 

Bambini   sbormistryně   Mgr. Jany Blažkové připravil  v kostele sv. Gotharda  přítomným vrcholný 

umělecký zážitek. Zazněla díla Jeana Sibelia, Wolfganga Amadea Mozarta, Josepha Haydna a směs 

nejznámějších vánočních koled pro orchestr a pěvecký sbor. Závěrečnou koledu Narodil se Kristus 

Pán si zazpívali  za řízení dirigenta též  návštěvníci koncertu. Malá účast  byla velkým zklamáním  

pro pořádající obecní úřad. Škoda, že povznášející umělecký zážitek si nechalo ujít tolik   místních  

občanů.  

 

                                                 
28 Dokumentace č. 1326/8b  
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29  Dokumentace č. 1327/12-9b;  web obce – Fotoreportáže z akcí – Vánoční koncert 
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Škola  
 

oficiální název  zní  Základní škola a Mateřská škola Žehuň. 

Pro více informací doporučuji web zszehun.cz, pro kontakt E-mail: zszehun@seznam.cz.  
30

 
 

Počasí 
Lednové teploty v Žehuni se pohybovaly zpravidla v rozmezí 4°C až -10,5°C.  První větší 

mráz letošní zimy jsme naměřili až  27. ledna. Toho dne,  kdy  dosáhl mráz    v Žehuni -20°C, 

přilákala ledová plocha rybníka  velké množství malých a velkých bruslařů ze Žehuně a okolí. Ten 

den naměřili meteorologové na Šumavě na Kvildě - 39,4°C, v té době  byl led na rybníce  27 až 30 

cm silný. Kolem tohoto data se pohybovaly noční mrazy od -9°C do -23°C. Po 15. únoru mrazy 

ustaly, ale husté sněžení komplikovalo ve všech krajích silniční a železniční dopravu. 
31

 

 7. března jsme sice ještě v noci naměřili -9°C, ale 10.  března zmizel na rybníce poslední led a 

23. března  sluníčko zahřálo vzduch na 18°C. Pouze vláhy bylo v tomto měsíci nedostatek. Koncem 

dubna  dosahovaly denní teploty přes 20°C, 29. dubna dokonce 30°C.  Také první a poslední dekáda 

května nám přinesly teplé dny. Teplotně i srážkově příznivý byl také červen, 30. června se teploměr 

zastavil na 32°C.  

Dva tradičně nejdeštivější měsíce – červenec a srpen  - ani letos  neporušily svou nechvalně  

známou pověst. 6. července, kdy začínaly  v Žehuni třídenní oslavy založení obce, se sice odpoledne 

počasí vydařilo,  ale večerní program na hřišti už provázela silná bouřka s vichřicí. Nicméně taneční 

zábava pod širým nebem pokračovala, pouze se pozdržela a  návštěvníci, kteří vytrvali, prý budou na 

tuto část oslav dlouho vzpomínat. V následujících dnech následovaly po celé republice další bouřky 

doprovázené vichřicemi, pokácenými stromy, poškozenými střechami,  povodněmi a  výpadky 

elektřiny.  

Srpen sice tolik srážek jako  červenec  nezaznamenal, přinesl  však vyšší teploty. 20. srpna  

jsem zaznamenali v  Žehuni 35°C, v Dobřichovicích až 40,4°C, ale 28. srpna kroupy rozbily mnoho 

střech a voda  promáčela v domech stropy.  Měsíc září byl příznivý a poměrně suchý. 9. října přišel 

první mrazík -1,5°C, první sněhové vločky s deštěm nám připravil 27. říjen a 29. říjen  mráz -3,5°C. 

První odvážlivci se vypravili s bruslemi na led 25. listopadu, ale z 9. na 10. prosince napadlo 

asi 8 cm sněhu a  bruslení ustalo. Zbytek  měsíce se střídaly mrazíky se sněžením  a deštěm. Vánoce 

jsme prožili bez sněhu s menšími mrazíky. 

 

Přehled srážek 

leden           64,4 mm                   květen        45,5 mm             září       29,5 mm 

únor            33,2 mm     červen        43,6 mm   říjen           42,7 mm 

březen      12    mm                červenec  161,1 mm   listopad       40,1 mm 

duben      37,4 mm                    srpen         92,2 mm   prosinec      60,4 mm 

V tomto roce jsme v Žehuni naměřili 662,1 mm srážek. 

 

 

Příroda  
 

V sobotu 1. října 2012 se uskutečnil u  Žehuňského rybníka další ročník Evropského Festivalu  

ptactva. Pod vedením Lubora Urbánka se účastníci sešli v  7:45 hodin na severním konci hráze 

rybníka u přepadu, poblíž křižovatky silnic  na Dobšice a Hradčany. Trasa exkurze vedla po 

severním břehu rybníka  po obec Zbraň. 

V rámci   vycházky do přírody   získali účastníci mnoho informací  o jednotlivých druzích 

ptáků,  jejich životě,  ohrožení,   možnostech   ochrany a o  fenoménu ptačí migrace. Ornitologové 

také připravili oblíbenou ukázku odchytu a kroužkovaní ptáků a vypouštění vyléčených  ptačích 

                                                 
30  Dokument č. 1320/12-2a  - Hodnocení celoročního projektu Čteme dětem  17.5. 2012 
31  Dokumentace č. 1319/12-1a - Únor 2012 na sádkách  

mailto:zszehun@seznam.cz
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pacientů ze stanice handicapovaných ptáků v Pátku  zpět do přírody.                                                                                      

Podle  ukázky vysílané  v televizních zprávách  Studia 6  ornitologové zjistili  v rákosinách nocování 

35 000 vlaštovek obecných a špačků obecných. 

 

 

Zemědělství 
 

3. října  2012 vystoupil v 18:00 hodin ve vysílání Radiožurnálu v programu Ozvěny dne 

v diskuzi  ke Světovému dni hospodářských zvířat jako jeden z hostů  starosta naší obce Ing. Karel 

Horák, soukromý zemědělec, předseda Svazu holštýnského skotu ČR, člen představenstva Agrární 

komory ČR. 

 Ing. Karel Horák diskutoval s Terezou Vandrovcovou ze společnosti Otevři oči.  Program měl 

 upozornit  na údajně zcela nevyhovující podmínky, za nichž jsou hospodářská zvířata chována. 

Cílem  ani možností tohoto vysílání nebylo problém vyřešit, pouze na něj upozornit.  Diskuze se 

věnovala také otázce, jsou-li prováděné kontroly podmínek ustájení domácích zvířat dostatečné.  

V Praze se na toto téma konal i smuteční happening  za hospodářská zvířata uhynulá rukou člověka 

za uplynulý rok.  

Inženýr Horák ve vystoupení     vylíčil rozsah a způsob svého hospodaření i podmínky,  za 

kterých  zvířata chová.  Uváděl, že není jenom chovatelem holštýnského skotu, ale zároveň                                                 

chovatelem prasat, takže zná obě tyto problematiky.   Sdělil, že chová 220 kusů prasnic bílé 

ušlechtilé, plemenný a nukleový  rozmnožovací chov. Skot i prasata  v jeho chovu jsou ustájená 

komfortně na slámě. Dále řekl: „Chovem holštýnského  skotu  se dnes pohybujeme na špičce Evropy 

a dá se říct, že konkurujeme i v rámci celého světa. V užitkovosti jsme   na úrovni Německa.  

Špičkové chovy dneska investovaly ohromné prostředky do rekonstrukcí stájí, do dojíren.“ 

Svým sdělením oponoval Vandrovcové, která uváděla, že zvířata jsou chována 

v nevyhovujících podmínkách a kontroly způsobu ustájení jsou nedostatečné. Diskuze problém 

neřešila, pouze na něj poukázala. 

Podle sdělovacích prostředků letošní úroda bylo proti minulému roku o 21 procent nižší. 
32

 

 

Tělovýchova  
 

Krátkou zprávu uvádím v doslovném znění ze Žehuňského zpravodaje číslo 24: „ Naši obec ve 

svých okresních přeborech úspěšně reprezentují  dva sportovní kluby – TJ Žehuň,  oddíl kopané a 

dvě družstva stolního tenisu TTC Žehuň. Oba kluby dosahují ve svých třídách dobrých výsledků a 

v konečných tabulkách se vždy umisťují v její horní polovině. Fotbalisté se v ročníku 2011-2012 

umístili na pěkném 6. místě, když od bronzové příčky je dělilo jen   5 bodů...“ 

 Celá zpráva  s průběžnou tabulkou, výsledky zápasů a rozpis zápasů do konce sezóny se uvádí  

ve zpravodaji číslo 24, který je součástí dokumentů tohoto kronikářského zápisu.    

15. dubna prováděl oddíl kopané sběr železného šrotu. 
33

 

Hráči stolního tenisu vzpomněli v letošním roce nejen 40 let existence svého oddílu, ale 

připomněli si také ty, kteří se tohoto výročí nedočkali. Mezi  odchovanci  figurují okresní přeborníci 

v mužích, dorostu i žácích.  Současní hráči věnovali svou vzpomínku zakladateli oddílu stolního 

tenisu panu učiteli Vilému Hakenovi i hráčům Karlu Královi a Josefu Dědkovi. V současné době 

hrají    muži v okresních soutěžích   A a B tým a obě mužstva bojují ve svých třídách o přední  

umístění. Cílem členů oddílu stolního tenisu je podchytit   k činnosti také mládež, což se zatím 

nedaří. Letošní vánoční    turnaj pro amatéry i aktivní hráče navázal na   předchozí tradici.                                             

 

 

                                                 
32  Dokument z reportáže v příloze kroniky - Světový den hospodářských zvířat 
33  Plakátek  Sběr železného šrotu  v příloze kroniky  
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                    Členové TJ  Žehuň – oddíl kopané z roku 2012  

 

Hasiči 
 

Protože letošní oslavy 875. výročí obce provázelo též 130 let trvání Sboru dobrovolných 

hasičů, začala jsem s dvouletým předstihem shánět materiály a posléze pracovat na  Historii Sboru 

dobrovolných hasičů v Žehuni. Velkým přínosem byly dokumenty, které mi zapůjčil  pan Jan 

Jehlička starší, někdejší dlouholetý a  obětavý funkcionář sboru. 
34

 Pro výstavku do požární 

zbrojnice jsem vyhledala, zkompletovala,  nechala zvětšit a zatavit 12 fotografií, z nich nejstarší 

pocházela z roku 1922, kdy byl sbor hasičů v Žehuni znovu obnoven. Historie hasičů je zpracována 

ve dvou exemplářích  a je součástí dokumentů kroniky. 

Sbor dobrovolných hasičů  svolal na  2. až 4. listopadu  2012 brigádu na vyklízení  půdy 

hasičské zbrojnice a výměnu staré krytiny z eternitu  za pokrytí střechy plechovými deskami. Počasí 

posloužilo, brigádníků se sešlo dostatek, takže podstatnou  práci zvládli brigádníci za pátek  

odpoledne a sobotu. Žlaby připevnil profesionální pokrývač později.     

 

 

           
 

 

                                                 
34  Sborník  130 let Sboru dobrovolných hasičů v Žehuni;  

    Dokumentace č.1321/12-3 – Výměna krytiny na požární zbojnici 3.11. 2012 
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27. prosince 2012  mi vrátil Pavel Bořek fotografie, které jsem jim zapůjčila na oslavy. Při té 

příležitosti mi sdělil, že na renovaci střechy obdrželi od obecního úřadu 100 000 Kč a protože 

hasičům asi 15 000 korun zbylo,  budují v interiéru sociální zařízení,  ve schůzové místnosti opravují  

vlastními silami omítky a  hodlají zde pořídit nové vybavení. Práce řídí Pavel Bořek a Petr Krause, 

spolupracují všichni.  Přibyli dva noví členové: Tomáš Bydžovský z Hradčan a Pavel Vondruška, 

takže členů je 13. Hasiči plánují získat  také mládež a zapojit se do soutěží s okolními sbory.  

Zrenovovaná klubovna má sloužit podle slov Pavla Bořka pouze hasičům, myslivci se mají  scházet 

v  kulturním domě, rybáři v Dobšicích.  

 
 

Myslivecké sdružení Cidlina 
 

uspořádalo  v rámci oslav ve dnech 6. až 8. července  2012 velice zdařilou výstavu trofejí, 

která byla  pro  velký úspěch tak jako ostatní výstavy prodloužena. Podívejme se alespoň na několik 

fotografií. Další  najdeme ve fotodokumentaci k oslavám a na webu obce v části Fotogalerie – 

Oslavy 875 let obce Žehuň a 130 let SDH. 
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Český rybářský svaz -  místní organizace  svou zdařilou výstavou návštěvníky ve 

dnech oslav také upoutala. Alespoň nahlédněme.  

 

 

       
 

 

Včelaři 
  

Podle informací pana Aloise Štiky, jednoho z pěti včelařů, kteří v Žehuni  včely chovají, se 

dovídám,  že asi dvacet včelstev má Oldřich Branda, jenž léta sbíral zkušenosti  od svého otce 

Oldřicha Jiroudka, dlouholetého odborníka a funkcionáře místní organizace Českého svazu včelařů.  

Oldřich Branda je také jako člen výboru důvěrníkem Českého svazu včelařů  - základní organizace 

Městec Králové, ke které již léta místní včelaři patří.  Oldřich Branda je v Žehuni  nejen největším 

chovatelem včel, ale podle slov Aloise Štiky je také v obci včelařem nejzkušenějším. Asi šest až osm 

včelstev má Petr Štěrba, šest Vladimír Rous z Poděbrad, tři včelstva Alois Štika a jedno Václav 

Kavka. Snůšku medu v letošním roce hodnotí Alois Štika jako příznivou. Podle jeho slov množství 

vytočeného medu ovlivňuje podstatně také druh včelínu. Alois Štika působí  ve včelařském spolku 

jako člen  kontrolní a  revizní komise. Schůze základní organizace  Českého svazu včelařů se konají 

zpravidla jednou měsíčně, zpočátku se včelaři scházeli  v Městci Králové, nyní v Opočnici.  Léta 

bojují  s varroázou včel, naštěstí do naší oblasti nepronikla  nákaza  včelího moru.  Kilogram medu 

se letos prodával zpravidla v rozmezí 100 až 120 korun. 
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Podniky a provozovny 
 

V srpnu uvedl pan Jaroslav Hruška z Prahy opět do provozu pekárnu v Agrodružstvu.  

Prozatím se pečou nejrůznější druhy sladkého i slaného pečiva pouze na objednávku. Sortiment  

je velký, ceny příznivé, takže zákazníků postupně přibývá. Peče se v noci a ráno od 7:00 do 9:00 

hodin prodává Emílie  Martinková výrobky objednané  předchozí den.  

Po větších úpravách  otevřel v prosinci pan Karel Běla z Ohař několik roků  nevyužívaný 

Kvasničkův hostinec.  Silvestrovská zábava, kterou nájemce  v renovovaném sále pořádal,     byla 

fiaskem, návštěvníků se nesešlo ani deset.  

 

Kanalizace  
 

18. prosince 2012 byl  zkolaudován třetí, poslední díl kanalizace. Drobné zjištěné  závady  

slíbil  zhotovitel   v brzké době  odstranit. Stavební a vodohospodářský úřad vyslovil obecnímu  

úřadu za perfektní přípravu kolaudačního řízení pochvalu.  

  Kanalizace se  začala budovat na podzim roku 2006. Na její výstavbě se podílelo  na základě 

výběrového řízení několik firem.   Celkové  náklady, které dosáhly  asi 41 000 000 Kč, uhradily  

různé fondy z ministerstev, Středočeský kraj, vlastní prostředky obce i jednotliví majitelé 

nemovitostí. Na kanalizaci je na sklonku roku 2012 napojeno více než 75 procent domácností,  které  

mohou vypouštět  odpadní vody do kanalizace a čistit přes místní čističku odpadních vod (ČOV).  

Část majitelů nemovitostí, kteří  dosud nejsou na kanalizaci napojeni,  bude muset po 30. červnu 

2013 předložit doklad o likvidaci odpadních  vod.  Doklad  bude požadovat Odbor životního 

prostředí v Kolíně a společnost VaK Nymburk. Pokud tak majitel nemovitosti neučiní, vystavuje se 

finančnímu postihu. 

Zastupitelé obce navštívili během listopadu a prosince několik opozdilců, kteří dosud úhradu 

za kanalizaci nezaplatili buď  vůbec, nebo náklady uhradili jen částečně.   S nimi dohodli   

okamžitou úhradu nebo splátky.  

  Na závěr výstavby kanalizace poděkoval místostarosta obce Jiří Podval    všem občanům za  

trpělivost při  překonání řady omezení, vyplývajících  z šestileté  výstavby, kdy se často celé okolí 

proměnilo  ve staveniště   a omezovalo  majitelům přístup na vlastní pozemek. 
35

 

Životní prostředí  
 

Od března začali na údržbě v obci pracovat pan Miroslav Rydel a pan  Veselin Penkov. První 

práce se týkaly spadlé opukového zdi mezi hřbitovem a farou, kterou obývá rodina sochaře MgA. 

Jana Pospíšila. Od dubna začala pracovat také Naďa Penkova. V srpnu byl pan Miroslav Rydel 

z práce propuštěn.  

       
Pracovnice NPÚ Mgr. Jindřiška Černochová kontroluje práci na spadlé zdi  

 
36

 

                                                 
35  Dokumentace č. 1319/12-1a – Práce na kanalizaci před kostelem 239.2. 2012 
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Černá skládka na Holém vrchu  - následující zpráva pochází z webu obce z 20. dubna 2012.  

 

„Je to skoro přesně jeden rok, kdy někdo na kopci nad dálnicí vyhodil zbytky nákladního vozu 

Avia a do pole vylil sud vyjetého oleje. A opět řešíme na stejném místě podobný problém.  V loňském 

roce byl viník vypátrán a letos se podařilo pravděpodobného pachatele téměř chytit při činu. 

Prosíme Vás abyste pokaždé, když někoho uvidíte vyhazovat odpadky jinde než v místech k tomu 

určených, si poznamenali RZ jeho vozidla nebo přívěsu (pokud pachatele neznáte) a neprodleně 

celou věc ohlásili na OÚ paní Ševčíkové, nebo komukoli ze zastupitelů. Proti těmto přestupkům 

se jen velmi těžko preventivně působí a my nechceme dávat všude závory. Proto Vám velice 

děkujeme za nelhostejný přístup. Děláme to pro sebe, nechceme přeci žít na skládce!!! Děkujeme 

Vám.“ 

 

Zdravotnictví 
 

Koncem května byla provedena změna ordinačních hodin v místním zdravotním středisku 

následovně: v úterý se  ordinuje dopoledne místo odpoledne. Obecní úřad usiluje o zateplení celé 

budovy. 
37

 

 

Brigády 
 

Brigáda na hřišti 28. dubna 2012  

V sobotu 28. dubna ožilo sportovní hřiště pracovním ruchem. Několik přiložených snímků 

dokumentuje, jak  brigádníci bez rozdílu věku hrabali listí, vysekávali nálety křoví, čistili na kabině 

žlaby, uklízeli v chatičkách.  

 

                
 

                                                                                                                                                                   
36  Dokumentace č. 1319/12-1a  -  Jednání o spadlé zdi u kostela s NPÚ a Ing. Hlavatým 28.3. 2012  

    a  Historie kostela sv. Gotharda II. část   
37  Dokumentace č. 1320/12-2a – MUDr. Veronika Hrušková a sestra Jana Košvancová  29.3. 2012 

  

http://www.zehun.cz/udalosti-v-obci/aktuality/#msg23
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38

 

 

 

8. května dopoledne snášelo 14 brigádníků tašky z půdy kostela a odváželi je k nově 

budované severní ohraní zdi na její přikrytí.  

 

 

           
 

 

                                                 
38  Dokumentace č. 1320/12-2a – Brigáda na hřišti 28.4. 2012; 

web obce – Fotoreportáže z akcí – Brigáda před čarodějnicemi 28.4. 2012 
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Brigáda na vyklízení staré pošty 23. května 2012  

K radosti zastupitelstva se v květnu po  několika letech marných nabídek  podařilo obci 

konečně prodat za 660 000 Kč  budovu staré pošty. Přestože do zadního traktu budovy se již noví 

majitelé  provizorně  nastěhovali,  zbývalo vystěhovat množství uskladněného materiálu  z přední 

části objektu.  

 

            
 

 

                                                 
39  Dokumentace č. 1321/12-3a - Snášení tašek z věže na pokrytí ohradní zdi u kostela; 

     web obce Fotoreportáže z akcí – Brigáda  u kostela  
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Bezprostředně před oslavami  se konaly další brigády, jejichž cílem bylo upravit  vzhled 

obce.  

 

Malá vodní elektrárna  
 

Pan Milan  Bušek, který uváděl v minulém roku do provozu malou vodní elektrárnu, mě žádal 

o vypátrání určitých dokumentů, potřebných k jednání s Rybářstvím Chlumec nad Cidlinou. Proto 

14. února píše: „Jsou tlaky na to, aby se MVE u mlýna Žehuň už nespustila.  Tlak číslo  1 vytváří 

Povodí Labe, které si nechalo vystavit povolení k nakládání s vodami na elektrárnu, kterou chce 

vybudovat v hrázi rybníka Žehuňského. Jinými slovy veškerý zisk i daně potečou ze Žehuně do 

Hradce Králové. Žehuň z toho nebude mít nic. 

Tlak č. 2 vytváří rybářství Chlumec nad Cidlinou, o kterém se domnívám, že má stejný zájem. 

Zisk i daně by tekly ze Žehuně do Chlumce nad Cidlinou. Opět Žehuň z toho nebude mít nic. Oba 

tlaky jsou pro Žehuň špatné.  

 Ještě před zprovozněním MVE jsem doporučil panu Šoltysovi, aby až nám doběhne nájemní 

časová smlouva, za kterou by se měla investice vrátit, aby za to že provedeme opravu zaevidoval 

svou firmu na adrese v Žehuni, aby z toho podnikání tekly daně do Žehuně. Je to např. 29,5 % 

 z odevzdaného DPH.  

 Povolení z roku 1988 je špatně provedeno s cílem likvidace MVE Žehuň, ve prospěch Povodí 

Labe s. p. Povolení z roku 1929 nikdo nezrušil a je platné a to vyhovuje. Potřebuji najít dokument, 

který by to špatné povolení znehodnotil. Mělo by to být právě to odvolání Povodí Labe, o kterém 

píšete. Pokud se to povede, budete mít zcela vážně významnou zásluhu na záchraně MVE pro Žehuň. 

Manipulační řád na rybník platný před rokem 1996 by bylo také dobré získat alespoň k nahlédnutí, 

co se v něm píše o MVE Žehuň.“ 

Přestože jsem potřebné dokumenty nenašla, účastnila jsem se na žádost pana Buška 

neúspěšného jednání u Rybářství  Chlumec nad Cidlinou.  

  

 

Životní úroveň 
 

Uvádí se, že výdaje za potraviny, bydlení a za  zdravotní péči  tvoří u nízkopříjmových skupin 

obyvatel téměř polovinu výdajů rodinných rozpočtů, v rodinách důchodců představují tyto výdaje 

prakticky celý příjem. Podle  zprávy ministerstva práce a sociálních věcí ze začátku února  vzrostly 

za tři čtvrtletí loňského roku nejvíce právě ceny potravin, bydlení a výdaje na zdraví. Chleba 

například v tomto období zdražil v průměru o 26,3 procenta. 

Prognózy předpokládají, že mzdy by mohly vzrůst v průměru o dvě procenta, inflace by se ale 

měla pohybovat v pásmu tří procent. Ekonom Jan Švejnar řekl, že jedinou jistotou současné české i 

světové ekonomiky je nejistota do budoucnosti, mzdy mohou klesat a lidé mohou přijít o práci. 
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Nejnovější prognóza ministerstva financí předpokládá, že počet nezaměstnaných letos poroste. 

V březnu dosáhla  nezaměstnanost v celostátním měřítku 8,9%. Udává se, že průměrná mzda  

v prvním pololetí 2012 byla 24 341 Kč.  Neuvádí se však, kolik lidí takové mzdy dosáhli.  

České domácností budou proto muset od příštího roku razantně měnit svoje rozpočty a výrazně 

šetřit. Donutí je k tomu úsporná opatření vlády kombinovaná se zvýšením daní a tříletým zmrazením 

valorizace penzí. Rodiny tak podle některých analytiků zchudnou až o  tisíce korun měsíčně. Je to  

neradostná vyhlídka pro většinu našich domácností!  

 

Černá kronika 

 

Začátkem února se kradlo nářadí ve staré bytovce  ve mlýně čp. 182. O dalších krádežích   
jsem zprávy nezískala, ale nemýlím, že jich bylo v naší obci  v tomto roce více.  

 

Významné události v životě občanů v roce 2012 
 

Svatby uzavřeli  

Michal Ševčík                           ze Žehuně 197                        16. 6. 2012 v  Kolíně 

Jana Horáková (Sulženková)    ze Žehuně 116                          8. 9. 2012 v  Poděbradech  

 

V tomto roce se narodilo 5 dětí 

Pavel Cvetoslav  Penkov       ze   Žehuně  220                            21. 1.  2012 v Kolíně 

Markéta Pospíšilová               ze  Žehuně 1       12. 3.  2012 v Kolíně 

Kristýna Janšová                    ze Žehuně  118                              22. 3.  2012 v Kolíně 

Petr Volejník           ze  Žehuně  200         9. 5.  2012  v Kolíně 

Jana Navrátilová           ze  Žehuně    47       11.10. 2012  v Kolíně  

 

Zemřeli tito občané 

Jan Hájek        ze Žehuně   91     * 12.11. 1945    + 21.  2. 2012  v   Pardubicích   

Jan Hlušička         ze   Žehuně  65    *14.  5.  1937    + 15.  4. 2012  v  Městci Králové 

Pavla Tichá              ze  Žehuně 183     *1.  8.  1942      + 27. 7. 2012   v Městci Králové 

František Konvalina ze Žehuně   63  *21. 5. 2012      + 19.10.2012   v Městci Králové     
40

 

 

Změny bydliště 
 

Z trvalého bydliště z obce Žehuň se odhlásili 

25.  ledna  2012    se přestěhovala  z čp. 213 Monika Fišerová  do Kolína  se svými syny  

Jindřichem Fišerem a Jakubem Fišerem,  

30. ledna 2012 se z čp. 47 přestěhovala do Prahy Jarmila Straková,  

1. února 2012 se Eliška Basiková přehlásila z čp. 78 v Žehuni do Poděbrad,  

16. května 2012  se odstěhoval z čp. 152  Vlastislav Kolbaba do Libice nad Cidlinou, 

12. září   2012 se odhlásila z čp. 136 a přihlásila v Kolíně Jitka Holanová.   

 

K trvalému pobytu v Žehuni se přihlásili 

12. ledna 2012 se do čp. 34 přihlásila Mária Svobodová z Volanic,  

21. března 2012 se Kateřina Čábelová přestěhovala z Kolína do čp. 200,  

26. dubna  2012 změnil David Dej v Žehuni čp. 64  za čp. 136,  

 9. května 2012 se MgA. Jan Pospíšil přestěhoval z Vidnavy do Žehuně čp. 1,  

18. června 2012 se ze Strak přestěhoval do čp. 5 v Žehuni Jiří Poláček,  

25. července 2012 se Naděžda Beková přestěhovala  z Prahy do čp. 202,  

8. srpna 2012 se Romana Poláčková ze Strak přihlásila v Žehuni do čp. 5, 

                                                 
40   Příloha kroniky – Úmrtní oznámení  
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24. září 2012 se Nikola Vavrušková z Poděbrad přestěhovala do Žehuně čp. 71,  

24. října 2012 se Helena Bariová z Frýdlantu přihlásila do čp. 93  v Žehuni.  
 

Počet obyvatel k 31. 12. 2012 dosáhl celkem  423 osoby, z toho mužů, 207, žen  216. 

 
 

Různé  
 

17. května se obecnímu úřadu podařilo konečně prodat budovu staré pošty čp. 5.  Původně 

určená  cena 2 000 000,- Kč   po několikerém snižování klesla na pouhých 660 000 Kč.  

30. května se před budovou čp. 5  objevil dřevěný kiosek z nápisem TOČENÁ  ZMRZLINA. 

V červnu  se pokoušeli noví majitelé prodávat  po slunečníkem vystavené ovoce a zeleninu.  Protože 

o zboží, jehož ceny byly dražší než ve městech, nebyl  zájem, prodej zakrátko po několika pokusech 

ustal.  Neujal se zde ani prodej zmrzliny.    
 

Nespokojenost prostých lidí ze současné politické situace v zemi lze vyčíst velice často též  

z mailových zpráv, které houfně mezi lidmi kolují.  Tu je část  jedné z mnoha:    „Dobrý den, prosím 

odpovězte mi jednoduše, krátce, logicky tak, abych to pochopil i já, obyčejný pracující „otrok“ této 

„svobodné“ země a rukojmí této vládnoucí, arogantní garnitury. Když já jako občan  způsobím 

komukoli, ať státu či soukromé osobě škodu nad pět tisíc korun, jde o trestný čin a budu se 

zodpovídat před soudem. Pokud poslanec, politik, nebo i ministr způsobí státu škodu větší jak půl 

miliardy korun,  stačí mu jen omluvit se a všechno je v pořádku.....  

 Jak je vůbec možné a jaké to máme zákony, když takový člověk má ještě přístup do 

parlamentu, vlády, za co pobírá plat a využívá další ministerské výhody? Odpovězte, ať to pochopím 

já a další miliony občanů, voličů, kteří si kladou stejnou otázku! Proč lidé ve vládě, poslanci a ti co 

mají moc, mohou beztrestně okrádat stát, tedy nás všechny, proč potom vůbec platíme daně, na co a 

komu? ..... 

Kolik z toho za posledních 10 let rozkradeného bilionu korun se vyšetřilo a kolik lidí za to 

bylo exemplárně potrestáno? Byl někomu zabaven nezákonně nabytý majetek či obstavena konta? 

Proč nehledáte peníze tam, kde jsou, odkloněny na tajných kontech zkorumpovaných politiků. Tam 

byste jich jistě našli spoustu! Proč je taháte z kapes lidí, kteří žijí od výplaty k výplatě, která by vám 

nestačila ani na týden, se strachem, jestli neonemocní a koncem měsíce budou mít na nájem?  

Jak bychom se měli dobře i bez reforem, kdybyste, pánové politici, stejně tak jako my 

vystačili se svými platy a pořádně dělali svou práci. Anebo se jen snažíte naštvat slušné lidi, kterých 

je naštěstí stále většina, do té míry, aby opět vyšli do ulic, protože je tam vyžene stejný pocit 

bezmoci, jako tomu bylo před 20 lety? Myslím, že dnes by byla revoluce oprávněnější než v roce 

1989. Vždyť většina lidí, kteří cinkali klíči, měla tehdy vyšší životní úroveň než dnes, o sociálních 

jistotách nemluvě!  

Proč se korupce ve vládě a státních orgánech neposuzuje a netrestá jako vlastizrada 

výjimečnými tresty? Vždyť jde o ten nejhorší zločin po vraždě – okrádáte a uvrhujete do bídy národ, 

který vám dal důvěru! To, co se v této zemi děje, je tragédie,  když trpí miliony. Pro nás, obyčejné 

lidi, je to nepochopitelné, neomluvitelné a bohužel naprosto beznadějné. Jako občan už ničemu 

nevěřím, ani v lepší budoucnost, ani ve spravedlnost, v nic. Zůstává jen hořká příchuť beznaděje a 

bezmoci.....  

Většina Čechů bude muset v příštím roce ještě více šetřit a počítat, co si pořídí ze svých příjmů. 

Mírné zvýšení mezd v některých oborech většinou spolkne inflace a reálná kupní síla platů se tak 

prakticky nezmění, v některých případech i poklesne. Zvýšení sazeb DPH ale vytáhne lidem podle 

odhadů ekonomů z kapes stokoruny měsíčně. Zdraží většina zboží a služeb. O další stokoruny 

vzrostou i ceny bydlení, energií a vody. Zdraží i jízdné a odvoz odpadků.....“ 

Poznámka kronikářky: Toto je mínění většiny poctivě pracujících lidí a důchodců v celé naší 

zemi, řečená jaderně a bez příkras.  
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Kronikářství 

 
Setkání kronikářů na výstavišti v Lysé nad Labem se  18. února 2012 účastnili  kronikářka 

Ludmila Tvrdíková, starosta obce Ing.Karel Horák a Marta  Jiroudková, učitelka mateřské školy, 

kterou jsem po zralé úvaze  vybrala a po delším přesvědčování  získala pro budoucí  kronikářskou 

práci.   

 

 

       
 

                     
 

1. února 2013 vkládám do přílohy  mail, který jsem obdržela krátce po setkání kronikářů 

v Lysé nad Labem od pana Miroslava  Sígla.  Kdo byl Miroslav Sígl? Krátce řečeno novinář, 

spisovatel, básník, v současné době redaktor Pozitivních novin a také jeden z nás kronikářů, který se 

pravidelně účastnil setkání kronikářů v Lysé nad Labem.   

Nedá mi,  otvírám  internet a zadávám do vyhledávače jméno  Miroslav Sígl. V zápětí  

nechci věřit svému zraku, když čtu: „Všem návštěvníkům této stránky oznamujeme s hlubokým 

zármutkem, že pan Miroslav Sígl zemřel po náročné operaci v ranních hodinách dne 5. prosince 

2012.“  

V té chvíli se mi vybavuje naše setkání  18. února 2012 v Lysé nad Labem, jeho přívětivá   a 

usměvavá tvář,   náš rozhovor, při němž jsem mu předala upoutávku na oslavy 875. výročí naší obce 

a svoji vizitku s mailovou adresou. Tento náš první a zároveň poslední rozhovor a následný můj 

dopis, ho inspiroval k napsání článku do Pozitivních novin Do své činnosti vkládá celé své srdce. 

Nedá se  zapomenout na  velkou lidskou osobnost. Jeho manželce posílám se  zpožděním alespoň 

kondolenci. 
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Miroslav Sígl se narodil  25. září 1926 v Obříství, vystudoval Obchodní akademii Praha-

Karlín a Vysokou školu politickou v Praze. Stal se redaktorem Mladé fronty (květen 1945 až 1951, 

propuštěn z politických důvodů), Hospodářských novin (1957 až 1965), Televizních novin 

Československé televize,  Času  a dalších periodik. Přispíval do mnoha dalších periodik. Jeho tématy 

byly hlavně ekonomika, žurnalistika a regionální historie.  

Jako pracovník redakce Televizních novin se v srpnu 1968 podílel na vzniku a provozu 

rozhlasového Svobodného vysílače, proto byl následně z  ČST propuštěn. V době normalizace (od 

roku 1971) nemohl publikovat. Do roku 1988 pracoval jako rešeršér ve Strojírenském informačním 

ústavu, odkud musel odejít kvůli šíření samizdatových Lidových novin. Po sametové revoluci byl 

zakládajícím členem Syndikátu novinářů České republiky a spoluzakladatelem Klubu novinářů 

Pražského jara 68. Byl dlouholetým kronikářem rodného Obříství. Spolupracoval s kronikáři 

několika obcí na Mělnicku a Prahy 10.  
41

 

 

Dokumentační materiály k zápisu za rok 2012  

 

 obce  tvoří fotografie a další dokumenty nalepené na čtvrtkách formátu A3 označené  čísly  

1319/12-1a  až 1327/12-9b, dále  materiály z oslav - pozvánky, programy, upoutávky, fotografie a 

články v tisku, nalepené na 18ti  čtvrtkách formátu A3 označené čísly 1328/12-10a až 1344/12-26b.  

Rozsáhlejšími  dokumenty jsou Masopust 3. března 2012 o 32 stranách a Jak slavila obec Žehuň 6., 

7. a 8. července 2012  875 let svého trvání a 130 let Sboru dobrovolných hasič o 41 stranách. Každý 

z těchto dvou dokumentů je  spojený plastovými hřbety   a  proveden ve dvojím vyhotovení.    

Náklady na dokumentační matriály za rok 2012  činily celkem 10 493,-Kč,  z toho barva do 

tiskárny 8 533,- Kč, vazba kronik za rok 2011, vázací lišty,  euroobaly formátu A3  na ukládání 

dokumentů, vizitky, rychlovazače, kniha návštěv k oslavám, lepidla  1 960,-Kč. 

   

  V přehledu uvádím obsáhlejší dokumenty ke kronikářským zápisům za léta 2009-2012 

vedené jako zvláštní dokument pod čísly I /2009 – VIII /2012, jež  jsou vyhotoveny dvojmo a 

zpevněny plastovými hřbety:  

I /2009        –       Historie pošty v Žehuni ke 140. výročí jejího trvání  

II / 2009     –       Historie Staré Báně 

III /2010     –      Historie kina v Žehuni  

IV /2010     –      Historie domu čp. 11 a život některých jeho obyvatel 

V / 2011      –      Historie kostela sv. Gotharda v Žehuni – 1. díl 

VI / 2011    –      1882 -2012 - 130 let Sboru dobrovolných hasičů v Žehuni  

VII / 2012   –     Masopust 3. března 2012 

VIII / 2012 –     Jak slavila obec Žehuň 6., 7. a 8. července 2012  875 let svého 

                          trvání a 130 let Sboru dobrovolných hasičů. 

 

 Na sklonku roku  jsem také doplnila fotografie do ústředního alba v kožených   deskách  

za roky 2009, 2010, 2011, a 2012. 

 

Práce kronikářky inspirované 875. výročím založení obce  

 
Podstatná  část mé kronikářské práce v roce 2012 spočívala v napsání  sborníku Pohled na 

Žehuň a okolí v průběhu věků o 149 stránkách.  Za  produkční zajištění patří poděkování paní 

Vlastě Tůmové za grafickou úpravu a sazbu panu Janu Blahákovi. Sborník vydaný v rámci oslav 

875. výročí založení obce byl vydán v nákladu  tří tisíc výtisků za cenu   122 778 Kč.  

                                                 
41  Dokument – Pozitivní  obviny – Miroslav Sígl: Do své činnosti vkládá celé srdce – příloha kroniky - 

     kondolence paní Jiřině Síglové 
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http://cs.wikipedia.org/w/index.php?title=Klub_novin%C3%A1%C5%99%C5%AF_Pra%C5%BEsk%C3%A9ho_jara_68&action=edit&redlink=1
http://cs.wikipedia.org/wiki/Kronik%C3%A1%C5%99
http://cs.wikipedia.org/wiki/Praha_10
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Od minulého roku jsem  se  angažovala pro     získání znaku a vlajky obce.    26. ledna 2012 

jsem se v Poslanecké sněmovně spolu se starostou Ing. Karlem Horákem zúčastnila slavnostního 

aktu předání dekretu o udělení znaku a vlajky obci Žehuň,   který starostovi naší obce předala  

předsedkyně Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky paní Miroslava Němcová. Občané 

se podivovali,  že   znak vysvěcený spolu s praporem  v kostele  při prvním dnu oslav nebyl ještě 

začátkem března 2013 na budově obecního úřadu upevněn.  Kronikářka se pokoušela  několikrát 

instalaci znaku připomínat,  ale marně.   Mladý zastupitel Ondřej Heřmanský mi sdělil, že se čekalo, 

zda se uskuteční od  rodiny Kinských koupě budovy obecního úřadu.  

Materiály z kroniky a z dokumentů,  a to text i fotografie,    jsem využila na   tři informační 

panely v obci. Základní panel je umístěn před obchodem  samoobsluhy, druhý  před kostelem a třetí 

pod kaštany u rybníka. O realizaci této myšlenky se podstatnou měrou opět zasloužili paní Vlasta 

Tůmová a pan Jan Blahák. Jejich zásluhou  také vzniklo   sedm panelů pro Naučnou stezku rytíře 

Prokopa, jejichž  iniciátorkou byla zastupitelka obce paní Jana Urbanová.   
42

 

 

Další  práce kronikářky:  
 

10. března jsem uskutečnila  instruktáž pro kronikářku obce Hradčany Ludmilu Brzákovou. 

Průběžné dokumentační materiály ke kronice jsem pravidelně vystavovala při přátelských setkáních 

seniorů. V rámci oslav proběhla v prostorách školy souhrnná výstava kronik a dokumentačních 

materiálů, na níž  jsem vybrala matriály, které   přehledně a působivě instalovala předurčená 

nastávající kronikářka Marta Jiroudková, jíž postupně předávám zkušenosti pro budoucí 

kronikářskou práci.    

Ve třech prostorách  kulturního  domě čp. 11, v mém někdejším rodním domě, jsem za pomoci 

seniorů instalovala  působivou výstavu „Pohled do domovů našich babiček a dědečků“, jejíž součástí 

bylo velké množství trojrozměrných exponátů a fotografií, zapůjčených od více jak čtyřiceti   

většinou místních  občanů.  

Na sklonku roku se mi podařilo po upozornění paní Marcely Ruskové vložit na web 

http://www.fotohistoriie.cz zatím dvě  fotografií z minulosti obce  Žehuň: Románský kostel sv. 

Gotharda, Splav Pod Skálou s řepným vláčkem. V příštím roce hodlám  v zadávání historických 

fotografií pokračovat.  

24. listopadu 2012 jsem uspořádala za účasti a pomoci paní učitelky Marty Jiroudkové a 

několika seniorek v sále kulturního domu výstavu fotografií z oslav 875. výročí obce,   při níž byly 

také vystaveny vykopávky z tvrze u Slavíčků čp. 15 v Choťovicích  zvané Na Hradě, souborné 

album  fotografií a dokumentů doplněné o další fotografie,  kopie rodinné kroniky  majitele 

velkostatku Josefa Marečka ze Staré Báně, zapůjčená od PhDr. Jany Hrabětové z Polabského muzea 

v Poděbradech a řadu dalších materiálů. Mým záměrem je  v příštím roce pokračovat  v započatých 

výpisech z této kroniky, k čemuž jsem dostala od PhDr. Hrabětové souhlas. Výstava byla součástí 

přednášky  Ing. Miloslava Šafaříka „Léčivé účinky kostela sv. Gotharda“. Předseda  Svazu kronikářů 

Čech a Moravy  Mgr. Jaromír Košťák, který se zúčastnil nejen přednášky a výstavy, ale také 

prohlídky areálu kostela sv. Gotharda, zhodnotil návštěvu Žehuně článkem ve Zpravodaji pro obecní 

kroniky  a  vlastivědné pracovníky Kroniky a kronikáři  článkem s názvem Kronikářka ze Žehuně. 
43

 

Miroslav Sígl uveřejnil  v březnu 2012 v internetových  Pozitivních novinách článek o 

kronikářské práci v Žehuni  pod názvem Kroniku píše celým svým srdcem.  

Protože součástí mé práce je také provádění   v  areálu nemovité kulturní památky kostela sv. 

Gotharda, jejíž součástí je barokní kostnice, příležitostně také provádění po dalších nemovitých 

kulturní památkách v obci, podle zájmu informovat zájemce o přírodních památkách Žehuně a okolí,   

a nepodařilo se mi pro tuto činnost  nikoho přesvědčit,   rozhodla jsem se namluvit na sklonku roku 

na CD-ROM pro čtyři okruhy prohlídek   průvodní slovo. Zahrnuje tato témata:  

 I.    Historický střed obce s kostelem sv. Gotharda a kostnice 

       a další nemovité kulturní   památky 

                                                 
42  Příloha kroniky – Naučná stezka nejen pro děti  
43  Příloha kroniky  - Kroniky a kronikáři – článek Kronikářka ze Žehuně  

http://www.fotohistoriie.cz/
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II.    Centrum obce  

III.  Historie Žehuňského rybníka 

IV.  Přírodní památky v Žehuni a okolí 

Technické úpravy včetně  vložení hudby se ujal pan Jan Blahák. Konečná úprava nahrávky 

bude dokončena v roce 2013. Spolu s Ing. Miloslavem Šafaříkem  plánujeme pro příští rok vytvořit 

50 kusů CD-ROM s textem a fotografiemi o Žehuni.   
 

 

Závěr  zápisu  bych s velkou radostí  ladila   pozitivně,  podle rčení „konec dobrý, všechno 

dobré".  Můj optimismus však přebíjejí neradostné úvahy několika  mediálně známých osobností.  

Dovolím si citovat myšlenky  našeho známého textaře, podnikatel a novináře Michala Horáčka 

uveřejněné na Facebooku k ministru financí Miroslavu Kalouskovi: „Tak nám pan Kalousek dneska 

vzkázal, že zlaté časy v Evropě skončily; prožrali jsme to a proflákali. Nepochybuji, že mnoho lidí se 

„fláká", ale kdo jim umožnil ten luxus flákat se a „přežírat" díky prostředkům, které vytvořili ti 

usilovní? Nebyl to snad právě profesionální politik?....“ Není třeba více dodávat. Tyto dvě  věty 

vyjadřují ve zkratce názory mnohých našich lidí.   

A ještě krátce pohled na současnou situaci a vyhlídky pro příští rok. Omlouvám se,   že ten, 

kdo by chtěl slyšet něco pozitivního, bude opět zklamán.  V pásmu chudoby přežívá každý desátý 

Čech. Jde především o matky samoživitelky, mladistvé a důchodce. Podle statistiků je tu již milión 

osob majících příjem sedm až devět tisíc korun měsíčně hrubého na hlavu ve dvou až tříčlenné 

domácnosti. A co jednotlivec  s tímto příjmem nebo důchodem, který musí z těchto peněz  vydržovat 

celou domácnost? Uvádí se, že se tato početná masa nejchudších obyvatel České republiky během 

příštího roku ještě rozroste o dalších dvacet až třicet tisíc lidí. Neradostné vyhlídky! 

Domnívám se, že  už by těch chmurných nálad mohlo stačit. Ale – opět slova nepovzbudivá -  

jednoho z nás prostých občanů: „Patříval jsem mezi lidi, kteří se rádi baví, kterým není smích cizí. 

Dokonce jsem po „sametové revoluci“ věřil v lepší budoucnost země, do které jsem se ze zahraničí  

v roce 1994 vrátil. Věřil jsem v opravdovou demokracii, ve fungující systém. Věřil jsem ve stát, který 

bude vždy a za všech okolností bránit práva všech svých občanů. Věřil jsem ve zdravotnictví a 

soudnictví. Věřil jsem slibům politiků, ti  ale  nepracují  pro blaho svého voliče, jak se nakonec 

potvrdilo.  

Česko se od roku 1989 stalo ABSURDISTÁNEM bez pravidel a rozumných zákonů. Zemí, kde 

se neměří všem stejným metrem. Místem na planetě, kde se děti rodí jako dlužníci jen proto, že si 

mnozí   politici staví  mnohamilionové luxusní vily -   jak v Česku tak v zahraničí -  jen proto, že si 

pěchují vlastní konta, protože každý z nich ví, že špičkovým politikem nebude napořád.  

O této zemi jsem ztratil iluze a je mi to nesmírně líto. Líto proto, jelikož jsem ji nesmírně 

miloval a býval hrdý na to, že jsem Čech. Dnes, kdy čítávám zahraniční tisk, kdy diskutuji se svými 

zahraničními přáteli o životě v České republice, se jen stydím a nenacházím slova vysvětlení.  

 Je smutné, že musím být nedobrovolným svědkem toho, jak se řítíme do nekonečné propasti 

zadluženosti, za kterou obyčejný občan nenese absolutně žádnou odpovědnost. Je smutné, jak se 

vrcholoví politici bezostyšně vysmívají svému voliči, kterému vděčí za své křeslo. Je smutné, že 

kolem sebe vidím hlubokou nespokojenost a stále rostoucí vztek. Jako řešení se dostaví utáhnutí 

opasku, zase jen pro obyčejného člověka, který už tak musí počítat každou korunu, aby uživil svoji 

rodinu. Gesto, kdy si páni poslanci odhlasují zvýšení platů o pět tisíc, je opět neslýchaným 

výsměchem všem poctivým občanům.  

Prohnilý a zkorumpovaný státní aparát vůbec nezajímá, jak občané v této zemi opravdu žijí. 

Nikoho nezajímá, že exekutor zabavuje kvůli pokutám v městské hromadné dopravě  celé domy, které 

pak pod cenou prodává ve zmanipulovaných dražbách. Nikoho to nezajímá, poněvadž se to všechno 

děje za tichého souhlasu právě tohoto státu,  těch mocipánů, kteří z toho všeho profitují. Je smutné, 

že se český občan se vším smířil a rezignoval, že zase drží „hubu“ a krok, jak tomu bylo za 

komunistického režimu....“  
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Velice ráda bych pisateli těchto chmurných slova oponovala.  Bohužel nemohu. Hledám v sobě 

pouze sílu neztratit  víru v možnost nápravy a dokázat se stále těšit z maličkostí.  

                                                   

                                                   Zapsala: 

                                                                       Ludmila  Tvrdíková,    

                                                                 kronikářka obce  

                                                                                                                                             
Poznámka:                            

Přiložený seznam dokumentů je součástí originálu ve vázané knize kronikářského zápisu  za 

rok 2012.  Dokumentace uváděná pod čarou je ukládána na volných listech formátu A3. Výběr 

fotografií za rok 2012 obsahuje ALBUM  K PAMĚTNÍ KNIZE OBCE  ŽEHUŇ. 

Výběr fotografií za rok 2012 obsahuje také pořaďovač nazvaný  

DOKUMENTY  KE  KRONICE  r. 2014, 2013, 2012, oslavy 875 let obce Žehuň. 
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dokumenty k roku 2012 

 

 

Materiály k udělení znaku a vlajky obce  

Volby zastupitelstev krajů 12 a 13. 10. 2012 

Závěrečný účet obce za rok 2011 

Obecně závazná vyhláška č. 4/2012 

Územní plán obce  

DSO Svazek obcí mikroregionu Kolínsko Zálabí 

Zápisy ze zasedání zastupitelstva obce Žehuň  

Pozvánka na schůzku pro zájemce o masopustní  průvod  

Pátrání po předcích – korespondence  

Pozvánky na přátelské setkání seniorů 

Gratulace ke Dni matek 

GianLuca Ratta – materiály k návštěvě Žehuně  

Havárie ohradní zdi hřbitova 

Materiály k oslavám 875. výročí založení obce Žehuň 

Drakiáda – plakátek 

S větový den hospodářských zvířat  - Ing. Karel Horák v rozhlase 

Poslední k leč – plakátek 

Rybník, rybolov 

Přednáška Ing. Miloslava Šafaříka a výstava dokumentů – plakátek 

Materiály k opravám NKP kostela sv. Gotharda  

Pozitivní noviny – příspěvek kronikářky 

Jaká je Žehuň – upoutávka 

Naučná stezka rytíře Prokopa –pracovní listy 

Zpravodaj Kroniky a kronikáři – článek Kronikářka ze Žehuně 

Žehuňské zpravodaje č. 21, 22, 23, 24 

Historické fotografie Žehuně 

Aspida s.r.o. – www.cestujemepocr.cz 

Z činnosti sochaře MgA. Jana Pospíšila 

Plovácký Sokol M-1E/OK-DHR 

Úmrtní oznámení 

Oslavy na Hradčanech 
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